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Oslavy sv. Mikuláše
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u Farského potoka.
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60 let kuželny

Kuželkářský oddíl byl ustaven  
na členské schůzi dne 17. 11. 1963.
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SLOVO MÁ ...
…starosta Ing. David Štojdl

Až se podzim (a sestavování rozpočtu) zeptá / 3. část
„Ten dělá to, a ten zas tohle“..., zpívá se v jedné známé starší české písničce 
a málokde to platí víc než u našich koníčků, zálib a hobby. Jako je různoro-
dá paleta volnočasových aktivit našich spoluobčanů, tak různé jistě budou 
i názory a odpovědi obyvatel našeho města na otázku, co jim v této oblasti 
v Trhových Svinech schází.

Nabídku kulturních pořadů v KD nám závidí i větší města, program CKA 
i Trhováčku je každý měsíc nabitý k prasknutí, sportovci nedávno ke stáva-
jícím sportovištím získali nové multifunkční hřiště...

Přesto je řada obyvatel určitě zklamaná, že ta „jejich“ aktivita ve městě 
zcela chybí, nebo nemá odpovídající zázemí. I tady samozřejmě platí, že se 
nelze zavděčit všem, leccos by se ale vylepšit dalo (a mělo).

Pod pojmem „volnočasové aktivity“ si každý z nás představuje něco 
jiného, a proto je tato oblast velmi specifická a zároveň náročná v přípravě 
projektů, kulturních, společenských a  jiných akcí tak, aby si každý našel 
svůj, jak se říká „šálek kávy“.

Kultura je v našem městě na skvělé úrovni a nejenom proto jsme se roz-
hodli v příštím roce podpořit záměr vybudování nové knihovny, bezbarié-
rového přístupu v podobě výtahu, nového „foyer“ včetně bufetu tak, aby 
poskytované služby byly na co nejvyšší úrovni. Celkové náklady dosahují 
cca 9 mil. Kč, přičemž část by měla být kryta z dotace. Samotné kulturní 
akce jsou zcela v gesci pana ředitele Jiřího Čajana ml. a jeho týmu a já osob-
ně pevně věřím, že i v příštím roce bude paleta nabídky kultury v našem 
městě velmi pestrá a máme se na co těšit.

Centrum komunitních aktivit v čele s Petrou Malíkovou odvádí skvělou 
práci a v dalších letech má naši plnou podporu. To samé platí i o rodinném 
centru Trhováček, a za sebe a své kolegy bych chtěl touto formou poděkovat 
všem, co se zasadili o vznik těchto dvou organizací, které v našem městě 
fungují. V neposlední řadě bych rád zmínil činnost a přínos Domečku, který 
také podporujeme a jeho aktivity jsou neméně záslužné a pro náš region 
důležité.

Jako člověk, který se celý život věnuje sportu a aktivnímu pohybu vní-
mám „dluh“ vůči nejmladší a dospívající generaci... Nově otevřené multi-
funkční hřiště sice částečně tento dluh řeší, nicméně absence volně přístup-
ných hřišť pro nejmenší děti přes teenagery po dospělé je evidentní. Tento 
fakt navíc umocňuje i přítomnost nejenom mateřské a základní školy, ale 
i gymnázia, střední a praktické školy. Proto byla zadána studie sportovišť, 
která by měla vzniknout v prostoru mezi restaurací Junior a střední školou. 
Cílem je vybudovat smysluplné, volně přístupné - a co je důležité - i dostup-

né sportovní a volnočasové zázemí primárně pro rodiny s dětmi a dospíva-
jící generaci. To, jaká bude jeho podoba, mohl ovlivnit každý z nás v rámci 
dotazníku, který bude základem pro finální verzi projektu. V příštích letech 
jsme připraveni nejenom v této lokalitě podporovat projekty, které dávají 
smysl a budou využívány v rámci aktivního trávení volného času. 

Volnočasové aktivity jsou i chvíle trávené v přírodě, u vody... Téma Velký 
rybník bylo již několikrát zmiňováno a v brzké době vás budeme informovat 
o tom, jaké plány s tímto úžasným místem máme. 
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INFORMACE Z  R ADNICE
Zápis z 21. jednání rady města,
které se konalo 27. 9. 2023 od 13:00 hodin

	� schvaluje předložený program nadpoloviční většinou hlasů. (pro 7)
	� schvaluje rozpočtové opatření č. 9/2023 a  předkládá zastupitelstvu 

města na vědomí
 - změny v příjmech o celkovou částku 1.112.735 Kč

 - změny ve výdajích o celkovou částku 1.112.735 Kč. (pro 7) 
Věra Bartošová

Zápis z 23. jednání rady města,
které se konalo 9. 10. 2023 od 9:00 hodin

Rada města Trhové Sviny
	� schvaluje předložený program nadpoloviční většinou hlasů. (pro 7)
	� schvaluje předložený program jednání zastupitelstva města, které se 

bude konat 23. 10. 2023. (pro 7)  
Věra Bartošová

Zápis z 22. jednání rady města,
které se konalo 2. 10. 2023 od 15:15 hodin

	� schvaluje předložený program nadpoloviční většinou hlasů. (pro 7)
	� schvaluje cenovou nabídku na zpracování PD  pro sloučené územní 

a stavební řízení na akci „Nástavba a přístavba ZŠ, Trhové Sviny“, kterou 
předložila firma Ateliér ELZET, s.r.o., IČO: 08714771, ve výši 298.000 Kč 
bez DPH (360.580 Kč včetně DPH). (pro 7)
	� rozhodla, na základě výsledků výběrového řízení, uzavřít Smlouvu 

o  dílo na výstavbu chodníku z  materiálu nových žulových kostek na 
hřbitově v Trhových Svinech, s firmou Stavitelství Matourek s.r.o., IČO 
25168002, nabídková cena 1.579.754,31 Kč bez DPH (1.911.502,71 Kč 
včetně DPH). Rada města pověřuje starostu podpisem této smlouvy. 
(pro 7)
	� rozhodla vypsat výběrové řízení na pronájem části pozemku parc. č. 

3845/1 v k.ú. Trhové Sviny o výměře 9 m2 na dobu určitou od 1. 11. 
2023 do 4. 2. 2024 s minimální nabídkovou cenou 8.000 Kč. (pro 7)

	� byla informována o průjezdnosti vozidel HZS v místní části „Na Mlý-
nech".
	� byla informována o stavebním stavu a použitelnosti mostů ve správě 

města Trhové Sviny.
	� schvaluje úpravu rozpočtu Zdravotního zařízení poliklinika města Trho-

vé Sviny na rok 2023 dle návrhu. Současně schvaluje změnu odpisového 
plánu na rok 2023. (pro 7)
	� souhlasí s úhradou výdajů na kroužek základy lyžování z rozpočtu školy 

na rok 2023 dle žádosti. (pro 7)
	� souhlasí a  doporučuje ZM schválit žádost firmy KORAN s.r.o., IČO 

45022585, o souhlas s výstavbou fotovoltaické elektrárny v areálu fir-
my. (pro 5, zdržel se 2) 

Věra Bartošová

Zápis z 24. jednání rady města,
které se konalo 16. 10. 2023 od 14:30 hodin

Omluven: Ing. F. Kolář
Rada města Trhové Sviny
	� schvaluje předložený program nadpoloviční většinou hlasů. (pro 7)
	� souhlasí a doporučuje ZM zveřejnit záměr prodeje nově zaměřeného 

pozemku parc. č. 981/8 v k. ú. Todně. (pro 7)
	� souhlasí a  doporučuje ZM prodat nově zaměřený pozemek parc. č. 

2788 o výměře 2 m2 v k. ú. Trhové Sviny. (pro 7)
	� rozhodla přidělit byt  v domě s pečovatelskou službou  č.p. 1055 v Tr-

hových Svinech panu xxx od 1. 11. 2023 na dobu určitou jednoho roku 
s možností prodloužení nájemní smlouvy. (pro 7)
	� rozhodla přidělit byt v domě s pečovatelskou službou  č.p. 1055 v Tr-

hových Svinech paní xxx od 1. 11. 2023 na dobu určitou jednoho roku 
s možností prodloužení nájemní smlouvy. (pro 7)
	� rozhodla přidělit byt v domě s pečovatelskou službou  č.p. 1055 v Tr-

hových Svinech panu xxx od 1. 11. 2023 na dobu určitou jednoho roku 
s možností prodloužení nájemní smlouvy. (pro 7)
	� rozhodla ukončit smlouvu o  výpůjčce nebytových prostor Velký ryb-

ník včetně kiosku v Trhových Svinech s Mgr. F. Kumstem, IČ 03761479 
k 31.10.2023. (pro 6, zdržel se 1)
	� byla informována a souhlasí se změnovým listem č. 1 stavby Oprava 

povrchu ulice Budovatelská, Trhové Sviny. Změnový list bude zahrnut do 
konečného vyúčtování stavby a následného dodatku ke smlouvě. Objem 

prací byl navýšen o 227.520 Kč bez DPH, 275.299,20 Kč včetně DPH. 
(pro 7)
	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k nájemní smlouvě ze dne 

30. 10. 1995, která byla uzavřena na pronájem části pozemku parc. č. 
2085/1 v k.ú. Rankov. Dodatkem se zvyšuje cena na 4 Kč/m2/rok. (pro 7)
	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k  nájemní  smlouvě ze 

dne 27. 9. 2004, která byla uzavřena na pronájem části pozemků parc. 
č. 765/5 a 765/2 v k.ú. Otěvěk. Dodatkem se zvyšuje cena na 4 Kč/m2/
rok. (pro 7)

	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k nájemní smlouvě ze dne 
30. 6. 2004, která byla uzavřena na pronájem části pozemku parc. č. 
1552/1 v k.ú. Pěčín. Dodatkem se zvyšuje cena na 4 Kč/m2/rok. (pro 7)
	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k nájemní smlouvě ze dne 

11. 6. 2002, která byla uzavřena na pronájem části pozemku parc. č. PK 
2238/1v k.ú. Otěvěk. Dodatkem se zvyšuje cena na 4 Kč/m2/rok. (pro 7)
	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k nájemní smlouvě ze dne 7. 

12. 2001, která byla uzavřena na pronájem části pozemku parc. č. 334/81 
v k.ú. Trhové Sviny. Dodatkem se zvyšuje cena na 4 Kč/m2/rok. (pro 7)

	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k  nájemní  smlouvě ze 
dne 19. 6. 1995, která byla uzavřena na pronájem části pozemku parc. 
č. 3401/5 v  k.ú. Trhové Sviny. Dodatkem se zvyšuje cena na 4 Kč/m2/
rok. (pro 7)
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	� rozhodla zveřejnit záměr uzavřít dodatek č. 1 k  nájemní  smlouvě ze 
dne 19. 6. 1995, která byla uzavřena na pronájem částí pozemků parc. č. 
323/13, 334/8 a 3854/1 v k.ú. Trhové Sviny. Dodatkem se zvyšuje cena 
na 4 Kč/m2/rok. (pro 7)
	� schvaluje Smlouvu s  čj. SFZP 456172/2023 o  poskytnutí dotace ve 

výši 840.000 Kč na realizaci projektu „Trhové Sviny, samojízdný pracov-
ní stroj“ s registračním číslem 5220300133. (pro 7)
	� schvaluje Smlouvu s čj. SFZP 455321/2023 o poskytnutí dotace ve výši 

156.105,29 Kč na realizaci  projektu „Trhové Sviny. elektrostroje“ s  re-
gistračním číslem 5220300316. (pro 7)
	� schvaluje  poskytnutí finančního daru pro I  MY o.p.s., IČ 70812187 

ve výši 10.000 Kč na podporu poskytování terénní sociální služby rané 
péče a pověřuje starostu podpisem smlouvy. (pro 7)

	� souhlasí s povolením změny využití rozpočtu v Mateřské škole Trhové 
Sviny dle předloženého návrhu. (pro 7)
	� schvaluje druhou úpravu rozpočtu Zdravotního zařízení poliklinika 

města Trhové Sviny na rok 2023 dle návrhu. (pro 7)
	� rozhodla, na základě výsledků výběrového řízení, uzavřít Smlouvu 

o dílo na akci „Dodávka FVE - poliklinika města Trhové Sviny“ s firmou 
OSAM TRADE s.r.o., IČO 28116291, nabídková cena 1.347.600 Kč bez 
DPH (1,630,596 Kč včetně DPH). (pro 7)

	� schvaluje finanční příspěvek ve výši 10.000 Kč J. Hladkému na reprezenta-
ci města na ICF World championschip canicross 2023 v Německu. (pro 7)

Tento dokument je anonymizován dle zákona č. 110/2019 Sb., o zpracování 
osobních údajů. 
Věra Bartošová

Novinky z odboru dopravy
Vážení čtenáři,
v letošním dubnovém vydání Trhovosvinenských listů jsem vás informoval o novinkách na odboru dopravy a avizoval změnu v zákoně č. 361/2000 Sb., o provozu 
na pozemních komunikacích. V  září letošního roku byla ve Sbírce zákonů publikována nová právní norma, tedy zákon č. 271/2023 Sb., kterým se mění zákon  
č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních komunikacích. Tento citovaný zákon změní od 1. ledna 2024 některá pravidla silničního provozu, upravuje přestupky 
fyzických osob (řidičů) a výrazně mění bodový systém. Dovolte mi, prosím, abych vás opět prostřednictvím Trhovosvinenských listů s některými změnami seznámil.

Řidičské průkazy
Novela zákona o silničním provozu ruší pro držitele českého řidičského 

průkazu povinnost mít za jízdy s motorovým vozidlem při sobě řidičský prů-
kaz, či mít za jízdy při sobě osvědčení o registraci vozidla (technický průkaz) 
nebo průkaz profesní způsobilosti řidiče. Současně pak tentýž zákon uvádí, 
že řidič je sice povinen uvedené doklady na žádost policisty, vojenského po-
licisty, strážníka obecní policie nebo celníka předložit, avšak nemá-li tuto 
povinnost mít některý z  těchto dokladů při řízení u  sebe, může namísto 
jeho předložení prokázat svou totožnost.

Novela zákona tak zmírnila dopady případného postihu za přestupek, po-
kud řidič neměl některý z uvedených dokladů při sobě a při silniční kontrole 
jej nepředložil policistovi. Nicméně rád bych upozornil na tu skutečnost, 
že je sice sympatická tato snaha našich zákonodárců zalíbit se našim 
řidičům touto benevolentností, ovšem v  sousedním Rakousku naše 
předpisy neplatí, a  nevím o  tom, že by Česká republika měla s  ně-
kterým ze sousedních států, včetně Rakouska uzavřenou tzv. mezi-
národní smlouvu, popř. by byla tato situace řešena v rámci unijních 
předpisů, a  proto, pokud pojedete do zahraničí, např. do Gmündu, 

,na koupačku“, musíte mít uvedené doklady opět u sebe. O přísnosti 
a striktnosti rakouských policistů a úřadů asi nemá smysl polemizo-
vat.  

Další změnou je situace, při které kontrolovanému řidiči bude policie 
chtít zadržet jeho řidičský průkaz, např. po pozitivní dechové zkoušce na 
alkohol a řidič bude tvrdit, že jej nemá u sebe. V takovém případě pak po-
licista prohlásí řidičský průkaz za zadržený, byť jej nebude fyzicky řidiči 
odnímat, a řidič pak má povinnost jeho řidičský průkaz odevzdat ve lhůtě 
5 pracovních dnů na příslušný obecní úřad obce s rozšířenou působností.

Tato situace se zadrženým řidičským průkazem bude platit obdobně 
i u technických průkazů. Pokud policista prohlásí technický průkaz k vozi-
dlu za zadržený, bude jej muset provozovatel vozidla do 5 pracovních dnů 
odevzdat příslušnému úřadu obce s rozšířenou působností. 

Novela zákona pak dále rozšiřuje možnost zadržet řidičský průkaz policis-
tou řidiči, kterému byla změřena okamžitá rychlost jízdy v obci o 40 km/h 
a více a mimo obec o 50 km/h a více.

Pozitivní změnou v novele zákona o silničním provozu je také možnost ří-
dit motorová vozidla se skupinou řidičského oprávnění B, která sice přesahu-
jí svou nejvyšší povolenou hmotnost 3 500 kg, ale nepřevyšují 4 250 kg.

Jedná se o  reakci na změnu hmotností vozidel, která mají sice statut 
osobního automobilu, nicméně se jedná o elektromobily, které jsou oproti 
běžným vozidlům se spalovacím motorem těžší. 

Řízení s mentorem
Jedná se o podstatnou změnu v pravidlech upravujících provoz na pozem-

ních komunikacích. Tato možnost je již běžnou praxí v některých zemích 
Evropské unie, vedle sousedního Rakouska či Německa též v  Itálii, Portu-
galsku nebo v Řecku.

Řidičské oprávnění tak bude možné udělit osobě, která dosáhla věku 17 
let. Tato osoba tak bude oprávněna k řízení motorových vozidel se skupinou 
B pouze s doprovodem osoby, která je zapsána v registru řidičů jako jeho 
mentor.

Změna cílí na společensky odpovědné rodiče mladých začínajících řidičů, 
kterým není lhostejný řidičský vývoj jejich dětí, a zároveň se chtějí aktivně 
spolupodílet na předávání svých letitých zkušeností, coby řidičů, motoris-
tů. Začínající řidiči tak budou pod dohledem sbírat první zkušenosti v pro-
vozu, aby po dovršení plnoletosti měli již nějaké zkušenosti za sebou, což 
má eliminovat některá nechtěná jednání, jichž se tito mladí řidiči mnohdy 
dopouští.

Mentorem tak může být pouze fyzická osoba, která je držitelem řidičské-
ho oprávnění pro skupinu B již více jak 10 let a je tímto držitelem řidičského 
oprávnění bez přerušení 5 let, nemá řidičský průkaz zadržený, v bodovém 
hodnocení řidičů nemá zaznamenán žádný bod, a která s takovým zápisem 
coby mentora souhlasí.

Jak dále vyplývá ze zákona, v registru řidičů bude možnost zápisu až čtyř 
mentorů pro začínajícího řidiče.

Takový mentor pak bude povinen za jízdy sedět ve vozidle na sedadle ve-
dle řidiče, sledovat situaci v provozu na pozemních komunikacích a chování 
řidiče a v případě potřeby mu poskytnout radu.

Na mentora se budou vztahovat povinnost stejné, jako by sám řídil, tedy 
nebude smět být pod vlivem alkoholu nebo drog, nebude smět mít sníže-
nou schopnost k  řízení vozidla, např. v  důsledku jeho zdravotního stavu. 
V případě silniční kontroly bude mít stejné povinnosti vůči policistovi jako 
normální řidič (např. podrobit se vyšetření ke zjištění, zda není ovlivněn 
alkoholem či jinou návykovou látkou - drogou).

Detailní podmínky pro takovou jízdu pod dohledem mentora budou v zá-
koně o silničním provozu popsány v ust. § 83a, § 89b, § 102f-102h.

Ti z vás, kteří by se zajímali podrobnosti či odborné rady, mohou již nyní 
navštívit internetové stránky www.autoskolaL17.cz, či si pořídit odbornou 
publikaci Manuál pro Mentory L17, který vydává Asociace autoškol ČR.  
Bc. Zdeněk Krauskopf 
Odbor dopravy a silničního hospodářství

Další informace v TSL 12.
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AKTUÁLNĚ

V polovině října se uskutečnila první lekce kroužku “Indoor lyžování“ 
 v Českých Budějovicích pro žáky 6. tříd základní školy. Jsme rádi, že jsme 
usnesením rady města podpořili úhradu výdajů na tento kroužek.

Na zasedání rady města 16. 10. bylo schváleno pořízení fotovoltaické 
elektrárny na budovu Zdravotního zařízení poliklinika města Trhové Sviny 
za cenu 1.350.000 Kč. Termín realizace je do konce roku 2023 a zařízení 
bude primárně sloužit pro potřeby zdravotního zařízení.

 
Oznamujeme, že Lesy obcí Trhové Sviny a Besednice s.r.o provádí pláno-

vanou mýtní těžbu dřeva v lokalitě Rejta - pomník. Provádí se obnova po-
rostu ve stáří 140 let. Borový porost již vykazuje značnou hnilobu. Vzniklá 
holina bude obnovena do dvou let po těžbě.

Hledá se talent!
MAS Sdružení Růže (MAS SR) otevírá přihlašování na již 5. ročník soutěže 
Talent v MAS. Jedná se o program na podporu a prezentaci talentovaných 
dětí a mládeže. Nejde jen o morální ocenění, ale i finanční podporu. Tato 
událost se již tradičně uskuteční v  Kulturním sále v  Trhových Svinech, 
tentokrát ve čtvrtek 7. března 2024 od 17:00. Čtěte dál a pokud ve Vás 
výzva probudí zájem, nebo znáte nějakého talentovaného mladého člověka 
ve Vašem okolí, odhoďte ostych a odvažte se (nebo danou osobu) přihlásit!

Podmínky pro vstup do soutěže:

Stručně, obrazem
 Převzato z facebook.com/mestotrhovesviny

	� věkové rozpětí 6 až 18 let;
	� trvalé bydliště v  území působ-

nosti MAS SR;
	� účastnit se mohou jednotlivci 

i skupiny;
	� účast se musí týkat jednoho 

z těchto širokých témat:
	� humanitní -jazykové olympiády, 

recitace, literární tvorba apod.
	� technická - soutěže v programo-

vání, radiotechnice, modelářství 
apod.
	� sportovní - nejlepší výsledky do-

sažené v různých sportech.
	� umělecké - soutěže hudebních 

škol, taneční soutěže různých 
druhů, výtvarné soutěže, výsta-
vy, projekty apod.
	� přírodovědná - přírodovědné 

předmětové soutěže (BiO, MO, 
ChO, FO) a ostatní soutěže typu 
ekologická olympiáda, astrono-
mická olympiáda, logická olym-
piáda, včelařství, chovatelství 
apod.

	� aktivní mládež - nová kategorie, 
která se týká veřejně prospěšné 
aktivity realizované organizova-
ně i  neorganizovaně (měly by 
mít kulturní, ekologický, sociální, 
vzdělávací či sportovní ráz)
	� ostatní - další soutěže (ocenění 

v této kategorii nemusí být udě-
leno)
	� hodnocena bude míra účasti cí-

lové skupiny na vymyšlení akti-
vity a na její vlastní realizaci; pro 
kolik lidí byla aktivita určena 
a  kolika lidem přinesla nějaký 
prospěch; reference o  aktivitě 
ze strany obce či školy; potenciál 
opakovat aktivitu i v dalším roce 

Jak mohu tuto zprávu rozkřik-
nout mezi co nejvíce lidmi?
	� říct o výzvě ve škole, spolku, obci 

či jinak široké veřejnosti
	� sdílet výzvu na svých sociálních 

sítích
	� říct o  výzvě svým přátelům, ro-

dině nebo známým

Jak mohu nominovat?

Přihlásit se můžete 
vyplněním formuláře (ná-
vrhu) a podpisem prohlá-
šení GDPR, ke kterému se 
dostanete přes QR kód. 
Ke každému návrhu je za-
potřebí přiložit potřebné 
náležitosti (kopie diplo-
mu, ocenění, certifikátu, 
či fotografie). 

Uzávěrka přihlášek je 9. 
ledna 2024.

Zakroužkujte si toto 
datum v  kalendáři - těší-
me se na Vás! 

Za organizační tým MAS SR
Ing. Magdalena Chytrová, manažerka MAS Sdružení Růže
tel.: +420 608 608 334
email: manazer@mas.sdruzeniruze.cz
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Potřeba rozšíření kapacity základní školy
Základní škola v Trhových Svinech se stále vyvíjí. 
Roste počet žáků, kteří ji navštěvují. S vědomím 
tohoto růstu a potřeby poskytovat kvalitní vzdě-
lání našim dětem je třeba řešit přístavbu nových 
učeben, která nám umožní zvládnout aktuální 
kapacitní výzvy.

Aktuálně máme v  naší škole v  1.-3. pavilonu 
celkem 32 učeben, z  nichž některé jsou specia-
lizované pro výuku různých předmětů, jako jsou 
přírodopis, informatika, jazyková učebna, che-
mie, výtvarná a  hudební výchova. V  těchto 32 
učebnách probíhá výuka 28 tříd. To znamená, že 
například v učebnách výtvarné a hudební výcho-
vy musíme učit i matematiku a jazyky.

V  současné době navštěvuje naši školu 673 
žáků. Kapacita školy je 720 žáků. Za posledních 
10 let se počet žáků zvýšil o  138, což ukazuje 
na potřebu rychlých a  efektivních kroků. Pro-
to společně s  vedením města plánujeme novou 
přístavbu ke 3. pavilonu, která přinese 6 nových 

učeben, jež budou schopny pojmout 180 žáků. 
Navíc v nové přístavbě vzniknou další 4 učebny 
pro školní družinu, což zlepší naše služby pro děti 
po skončení vyučování.

Tato investice do budoucnosti naší školy je 
nezbytná. Nová přístavba nám umožní rychle 
a  účinně reagovat na nárůst počtu žáků a  také 
nám umožní poskytovat moderní vzdělávání 
v  souladu s aktuálními technologickými a peda-
gogickými trendy. 
Mgr. Jiří Pavel
ředitel ZŠ T. Sviny

Informace k dotacím
Úspory energie

Vážení občané,
dotace na úspory energie jsou vynikající 

příležitost, jak do budoucna ušetřit. Pokud vás 
zajímají nejnovější podrobnosti z úst odborníka, 
jste srdečně zváni.

Krátká přednáška a následná diskuze začíná 
15.11. v 17:00 v Trhových Svinech v loutko-
vém sále KD T. Sviny.

Dozvíte se nejen jak Volary zavádí Energe-
tický management, který by měl pomoci snížit 
spotřeby energie,  a  především čerstvé infor-
mace o:
	� Nové zelené úsporám
	� Nové zelené úsporám - Light
	� Oprav dům po babičce

a v  případě zájmu budou zájemci informováni 
i o dotacích pro podnikatele na úspory energie. 
Ing. Roman Šubrt, Ph.D.

Z NAŠICH ŠKOL
V říjnu vždy zachraňujeme stromy

Dne 12.10. 2023 proběhla na naší škole další 
akce v  podobě sběru starého papíru Zachraň 
strom. I když jsme ani tentokrát nevybírali kartón, 
o který většina sběrných dvorů nejeví zájem, tak 
je výsledek akce oproti jarnímu sběru téměř 
o  400 kg lepší a  v  porovnání s  dalšími školami 
zapojenými do tohoto projektu nemá naše škola 
v  rámci celé republiky nadále konkurenci. Řečí 

čísel se nám podařilo vybrat 13 500 kg starého 
papíru, čímž jsme zároveň zachránili 180 stromů, 
což je pro nás hlavním motivem k pořádání této 
oblíbené environmentální akce. Jménem celé 
školy bych chtěl všem účastníkům velice podě-
kovat.  
Mgr. Michal Stropek
ZŠ  Trhové Sviny

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Říjnové vítání občánků Čtyři chlapci a 8 děvčátek bylo paní místostarostkou přivítáno do života 

v našem městě ve čtvrtek 12. října 2023. 
Eva Pokorná, matrikářka Foto: Lenka Kříhová

zleva: Mia Zachařová, Bohumil Brůha, Beáta Ryšánková,  
Ondřej Marek, David Jirkal, Viktorie Kudrnová

zleva: Klaudie Krauskopfová, Karolína Valíčková, Mariana Neffe, 
 Jakub Hoffelner, Veronika Šafránková, Sophia Klenková
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Druhý ročník Svátku 
sv. Václava na 
Buškově hamru

Když jsme loni v září uspořádali na Buškově hamru 
spíše komorní oslavu svátku svatého Václava, ne-
tušili jsme, že se z akce stane pěkná tradice uzaví-
rající letní hamernickou sezónu. A protože se první 
ročník vydařil, připravili jsme letos, ve čtvrtek 28. 
9., ročník druhý s mírně upraveným programem.

Akce začínala ve 13:00 hodin, kdy byl zároveň 
zahájen zápis soutěžních týmů o jednom až pěti 
účastnících do vědomostního Svatováclavského 
kvízu. Přihlásilo se vynikajících 19 týmů, čímž 
se vytvořil historický rekord, a v půl druhé jsem 
již začal pokládat otázky vztahující se k Trhovým 
Svinům, celé oblasti Trhovosvinenska a  No-
vohradska a také k doudlebskému nářečí. Někteří 
soutěžící možná očekávali historické otázky na 
téma svatého Václava, s  tím však kvíz kromě 
názvu a data konání neměl nic společného a za-
měřoval se především na historii našeho regionu.

Během opravování a  vyhodnocování soutěž-
ních listů si mohli návštěvníci pochutnat na pe-
čeném selátku, které pro ně připravil pan Josef 
Bašta, a  asi šest desítek dětí se zase zabavilo 
v  keramické tvořivé dílně, vedené paní Eliškou 
Plchovou z  Domečku. Nechyběla ani ukázka 
dravců s možností fotografování, navíc probíhaly 
komentované prohlídky, okořeněné v  hamerně 
prací kovářského učně z místního učiliště.

Všechny týmy se jistě těšily na výsledky a na 
to, jaké je vlastně finální pořadí a  kdo se stal 
v  tomto ročníku vítězem. Od čestného devate-
náctého místa jsme pomalu postupovali k první 
trojici, resp. čtveřici, a každý tým od nás dostal 
jak diplom, tak dárkový balíček s cenami od na-
šich sponzorů.

Zatímco v  případě bodové shody u  zadních 
míst skončilo na stejné pozici více týmů, u  tře-
tího a čtvrtého místa již nastal menší „zádrhel“, 
protože „bronzové“ medaile mohla dostat jenom 
jedna skupina. Rozstřelová tipovací otázka po-
sunula na 3. místo tým ŘÍZCI, druhé místo ná-
sledně obsadil tradiční tým HAMA a vítězem se 
stal tým s dvěma „NEJ“ - nejvyšším počtem bodů 
a nejoriginálnějším názvem: ČÁPI S MÁKEM.

Hned po vyhodnocení se slova ujala hudební 
skupina Cmaj7 a  její dvouhodinový koncert po-
těšil všechny generace návštěvníků. My, organi-
zátoři akce, jsme zase byli potěšeni velkou účastí, 
podporou od sponzorů a  také počasím, které 
bylo po celý den na naší straně a to, že byl konec 
září, nebylo téměř ani poznat.

Rád bych poděkoval všem kolegům a spolupra-
covníkům, díky nimž mohla akce vzniknout, panu 
Karlu Zettlovi, řediteli Domečku a provozovateli 
Buškova hamru, jenž konání akce podpořil, a také 
sponzorům, kteří věnovali ceny pro účastníky 
kvízu. Byli jimi:

	� Šárka Floderová, Kulturní a  informační cent-
rum Trhové Sviny
	� Ing. Lucie Huličková, Květiny z náměstí Trho-

vé Sviny
	� Mgr. Michal Jarolímek, Destinační společnost 

Novohradsko-Doudlebsko
	� Marie Kollarová, Restaurace U Kollarů T. Sviny
	� Marek a  Renata Neužilovi, Penzion Marie 

Žumberk
	� Mgr. Jan Štifter
	� Ludmila Wanliová
	� Karel Zettl, Domeček Trhové Sviny
	� pracovníci Pivovaru Jílovice
	� a další sponzoři
Závěrem připojuji několik málo ukázkových 

otázek, které spolu s dalšími tvořily letošní kvíz, 
a těším se opět na viděnou za rok, 28. září 2024, 
na Buškově hamru!

Malá ochutnávka letošních otázek:
Která současná trhovosvinenská ulice nesla dříve 
označení Gottwaldova? Na Spořilově
Jak se přezdívalo budově, v níž se narodil protek-
torátní prezident Emil Hácha? Hostinec U města 
Hamburku 
Jak se jmenuje malý rybníček na okraji Trhových 
Svinů, v němž se shromažďovala voda z tzv. Jalo-
vé strouhy a následně se rozváděla do městských 
kašen? Dymáček
Která stavba v Trhových Svinech je nejvyšší? ko-
mín Tepelného hospodářství 
V Horní Stropnici se narodil Ernest Felix Velden, 
autor receptu na: zmrzlinovou roládu „arctic roll“
Jak se jmenovalo neprůsvitné sklo vyráběné 
v  buquoyských sklárnách v  Novohradských ho-
rách? hyalit 
K čemu se používal cejtlík? ke krouhání zelí 
Pokud někdo položil „koprvátko na kuthánek“, 
co vlastně udělal? položil pokličku na kastrůlek 
Pokud se řeklo, že je někdo „na forhontě“, co to 
vlastně znamenalo? je na řadě
Co se skrývá pod jihočeským výrazem „faldov-
ky“? gumovky, holínky  
Matěj Průka Foto: E. Plchová

1. místo: ČÁPI S MÁKEM

2. místo: HAMA  
(na fotce s moderátorem kvízu M. Průkou)

3. místo: ŘÍZCI
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Z HISTORIE
Život byl

Popisovat všecky příhody a zážitky té doby by jistě zabralo mnoho stránek. 
Přesto pro tuhou konkurenci nedalo se mnoho vydělat a byly i ztráty. Tak 
kupříkladu moto Rudge koupené za osmnáct tisíc jsem prodal svému sub-
zástupci J. Metzlovi v Budějovicích za pět tisíc a nedostal jsem nic. (Byl to 
Žid a za okupace ho popravili). Jeden stavitel mi při stavbě domu v Leninově 
ulici u mostu nedoplatil asi sedm tisíc, stavitel Kašpar z Prahy při stavbě 
školy v Nových Hradech deset tisíc a tak dále. Na menší částky se ani neu-
pamatuju. Další svízel byla v tom, že jsem z konkurenčních důvodů musel 
dávat zákazníkům dlouhé platební lhůty a tak mně došlé účty byly splatné 
dřív, než jsem sám dostal peníze. Proto docházelo k žalobám, ba i k exeku-
cím. Nakonec jsem vždy všechno zaplatil, ale bylo o výlohy víc.

Mimo konkurenty, kteří mi sem do okolí jezdili (vlastně někdy jejich vel-
mi nesolidní akvizitéři) z Budějovic: Bratři Švehlové, Ing. Brunhofer a Na-
vara ze Suchdola, jsem měl ve Svinech Františka Šimona a Václava Kyslíka. 
Ještě dobře, že Šimon dělal jen menší práce a Kyslík hlavně rádio, ale i tak 
bylo té konkurence až nepříjemně dost.

Během těch let přišel také prodej radiopřijímačů a spojené s  tím opra-
vy. Opatřil jsem si k tomu potřebnou koncesi. Zpočátku jsem v tom oboru 
značně tápal pro nedostatek praxe a potřebného zařízení, ale houževnatým 
úsilím jsem získal dosti dobrou praxi opraváře. Rád jsem se tím zabýval přes 
mnohdy obtížnou práci s  ochromenou levou rukou, ale měl jsem radost, 
když se mi oprava podařila. Zařízení na zkoušení elektronek a elektronkový 
voltmetr jsem si udělal sám. Dobrou službu mi dělalo asi sto dvacet elektro-
nek běžných typů, které jsem zkusmo dosazoval. Opatřil jsem si i všechna 
schémata přijímačů. Znamenitý byl malý wattmetr, kterým jsem začínal 
hledat vadu. Když ukázal větší spotřebu, býval zkrat v některém konden-
zátoru, a když menší, byl přepálený některý odpor nebo elektronka. Pak 
už se voltmetrem vadná součástka našla. Obtížnější to bylo s poruchami 
v anténním obvodu a u superhetů, ale i to jsem časem zmohl ohmmetrem. 
Ani v této branži nebylo o veselejší příhody nouze. Tak u Kalistů v Dobrkově 
jsem předváděl rádio právě, když vysílali zprávy a jedna dcera povídá: o je, 
my jsme chtěli rádio, co hraje a ne co mluví. Nebo když přišel mladý Pelech 
ze Lnišť, že je sice spokojen, ale nemůže najít, kterým knoflíkem se točí, 
aby to mluvilo pomaleji. Taky přišel zdejší šenkýř J. Vrchota, že koupí rádio. 
Když jsem mu je předváděl, tak povídá: a teď mi pusťte sportovní zprávy. To 
ovšem nešlo, tak nic nekoupil, když si nemůže pustit sportovní zprávy, kdy 
sám chce. Malér byl, když jsem jel pro lepší aparát až do Písku, a když jsem 
ho předváděl v Žumberku, tak mi za chvíli vypověděl. Přijímače jsem totiž 
bral u Otavského svazu v Písku, protože zas brali naše motory. Ředitel toho 
svazu pan Výborný byl popraven nacisty.

Ještě vzpomínám, že kolem roku 1926 jsme pracovali v  Ledenicích 
a v Českých Velenicích, kde jsme instalovali čtrnáct rodinných domků a vy-
měňovali motory a  instalace, protože se tam měnil stejnosměrný systém 
na trojfázový. Odtud jsem přivezl první náš radiopřijímač, malý na baterky. 
Teprve později přišly na trh třílampovky Telefunken 350 T, které měly místo 
lamp štíhlé sloupky, které se dodatečně vyměňovaly za normální elektron-
ky.

V roce 1938 ochabla práce i obchod s motory, tak jsem koupil moto Jawa 
175 ccm na menší jízdy po okolí, a  když se zhoršila mezinárodní situace 
a stavěly se opevňovací bunkry podél řeky Stropničky, tedy za našimi zády, 
nedával už nikdo nic dělat a tím méně koupit motor. Došlo i ke stěhování 
rodin do vnitrozemí. Také my jsme si připravili nouzové bydlení v Bechyni 
u  Otruby (bratra Petra Otrubů). Odvezli jsme tam autem nějaké peřiny 
a trochu živobytí. Na zpáteční cestě byly už na Veselce protitankové zábra-
ny a travers, hlídané našimi vojáky. Museli jsme vystoupit z auta a legiti-
movat se, přestože nás jeden voják znal. Pár dní před tím jsem odvezl knihy 
a důležité věci Živnostenské záložny do Hluboké nad Vltavou ke kolegovi 
Slavíčkovi.

25. března 1939 jsme byli s  mámou náhodou v  Budějovicích, když ze 
sněhové vánice přijížděli na Kdf němečtí vojáci. Bylo nám krušno, ale byli 
jsme bezmocní. Ve Svinech byla před tím utvořena národní garda, jejíž část 
zůstala do poslední chvíle na Nových Hradech a vzkázala pro odvezení. Ni-
kdo nechtěl jet, tak jsem jel sám, ale přivezl jsem jen batožinu, víc jsem 
nemohl naložit. Krátce na to Němci gardu odzbrojili a  vyhnali. Šli domů 
přes pole, po silnici se báli. Druhý den bylo třeba dopravit naše celníky 
do Mirkovic a zase nikdo nechtěl, tak zase starý voják Šícho se nebojí. Jel 
s námi i náš Roman. Za Velešínem se střílelo - nevím proč. Jeli jsme i kousek 
přes zabrané území a pustili nás.

V zabraném území mi zůstali značné pohledávky, tak jsem si opatřil pas 
a později propustku a jezdil jsem tam inkasovat. Němci se divili a nechtěli 
platit. Protože se smělo převézt přes hranice jen 10 RM, dával jsem větší 
částky do aparátu na levé ruce a prošlo to. Měl jsem větší částky za benzi-
nové motory až ve Věžovaté pláni a v Omlenicích na Kaplicku. To jsem musel 
do Českého Krumlova k bance a žádat o devizní povolení. Část pohledávek 
mi tam ovšem zůstala. Elektrizitätswerk Oberdonau mi zakázal pracovat 
v Sudetech, že nemám koncesi pro Reich, ale Němci z okolních vesnic nějak 
vymohli, že přijel z Kaplice úředník toho podniku a požádal mne, abych jez-
dil na práci a opravy do pohraničí dál a dal mi i jejich přihlašovací blankety 
na nová zařízení. Němci byli rádi, dobře platili a přilepšovali i  živobytím. 
Mizel však pomalu měděný a mosazný materiál a nastupoval hliník a železo, 
které jsme měli vyměňovat za měď i na síti ve Svinech. Vyměňoval jsem 
však jen podřadné přípojky a občas odevzdal asi 5 kg mědi, aby byl pokoj. 
Na hlavní síť jsme nesáhli.

Pak přišlo úplné a bezpodmínečné odstraňování krátkých vln z přijíma-
čů. Lidé je museli přinést na určené místo, kde nejméně dva radiomecha-
nici ty vlny kuchali. Byli jsme s Kyslíkem v Borovanech, Hluboké Dílna ve spořitelně. Vlevo Roman Šícho. 
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u Borovan, Olešnici, Besednicích i v Budějovicích a Rudolfově, protože jsme 
byli výkonná parta. Na pomoc jsme měli příručky s návody na všechny při-
jímače a  platil to stát nebo obce, už nevím. Dostal jsem dohromady asi 
15.000 Kč, placeno bylo od kusu. Bylo při tom i dost zábavných i trapných 
příhod. Němcům z pohraničí jsme měli kuchat krátké vlny jen příležitostně 
při opravách. Němci to věděli a tak většinou přinesli k opravě i kus uzeného, 
abych tam KV nechal. Přišli i z Německého Benešova.

V roce 1941 přišla pohroma. Dostali jsme od Spořitelny soudní výpověď, 
že na naše místo přijde pošta. V kritické době nám nabídli sousedi Pašo-
lů, že jejich švagr J. Mráz pro nás upraví svůj dům čp. 87, což také udělal 
k naší spokojenosti. Než bylo vše připraveno, přestěhovali jsme se zatím 
k Weisfeitům do prvního patra. Při jednom jednání na Spořitelně viděl zá-
stupce pošty z Budějovic, že je nám křivděno, tak povídá: Je to z nařízení 
Němců, tak vám pomoci nemohu, ale dám vám bezplatně zařídit do nového 
telefon. Náhradou za všechnu investici, kterou jsme na Spořitelně provedli 
svým nákladem, nám dala Spořitelna 50 Kč. Však po létech se mi ředitel 

B. Panuška omlouval. U  Mrázů 
byl sice slušnější krám, ale dílna 
maličká, špatně osvětlená, tak-
že se tam nedalo mnoho dělat. 
Roman po absolvování průmy-
slovky pracoval napřed v  Budě-
jovicích u nějakého Dra Fischera 
(nebo tak nějak) a  později v  Ai-
genu v  Rakousích. Odtud při 
bombardování Lince utekl pěšky 
domů na černo. Zdejší úřad prá-
ce (jezdil sem Buchner) mi jeho 
přemístění nepovolil, ale Roman 
zůstal potajmu doma do konce 
války a opravoval rádia. 
Roman Šícho

Od hospody k hospodě/5
U Petrlíků

Již popáté se scházíme nad historií starších i novějších svinenských hospod 
a  ani v  tomto pokračování nepostoupíme příliš daleko od náměstí - pře-
suneme se pouze do blízké Kostelní ulice a podíváme se na jednu z jejích 
nejznámějších hospod, patřící rodině Steinbauerově.

Pokud bychom se chtěli podívat na rodinnou historii majitelů, prvním 
hostinským byl Antonín Steinbauer (*1870), který zde hospodu zřídil 
kolem roku 1900. Po něm ji převzal jeho syn Antonín (*1905), jenž zde 

čepoval pivo ještě v 2. polovině 20. století. Zpočátku byla hospoda nazý-
vána jménem svého zakladatele, později se uplatňoval název po chalupě 
(U Petrlíků), anebo méně podle příjmení Steinbauerovy dcery (U Höferů). 
My budeme v tomto článku používat označení U Petrlíků, neboť tak se zde 
říkalo celá léta.

Poloha hostince U Petrlíků byla odnepaměti výhodná, vždyť do římsko-
katolického kostela Nanebevzetí Panny Marie tenkrát chodila celá procesí 
a  po dopolední mši, kdy ženy spěchaly uvařit nedělní obědy, si pantáto-
vé rádi zašli na sklenici zlatavého moku a  kdo jiný byl víc „na ráně“ než 
Steinbauerovi, jejichž hospoda stála přímo mezi kostelem a náměstím. Také 
proto nebývali jediným hostincem v této nevelké uličce. Dobová pohledni-
ce prozrazuje, že směrem k náměstí stávala již dříve další hospoda, patřící 
Petru Pernému.

Již při prvním pohledu upoutá dům svou secesní fasádou. Dojem býval 
dříve umocněn krásnou, asi šestihrannou lucernou, jež visívala nade dveřmi. 
Její skla byla pomalována různými motivy, mezi nimiž nechybělo mj. hroz-
nové víno, a popsána verši ve švabachu.

Petrlíků hospoda patřila v  rámci Trhových Svinů k  těm menším, zato 
útulnějším. Možná by bylo vhodnější používat označení „hospůdka“, s Jož-
kovinou nebo Čáhovinou se co do velikosti srovnávat nemohla. Paní Marie 
Krnáčová říká, že mezi svinenskými hostinci patřil Petrlíkovec mezi luxus-
nější, lokál byl vybaven starobylým nábytkem, vždy perfektně naleštěným. 
Jednou týdně navíc docházela uklízečka, která vyčistila a umyla každý kout 
a vyměnila záclony ve všech oknech.

K zpříjemnění prostor napomáhalo také dřevěné obložení stěn do výšky 
asi 1,2 m, působilo to tu decentně, nesl se příjemný hospodský šum a i když 
se uvnitř kouřilo tak jako v jiných hospodách, nikdy nebyl lokál zahalen do 
šedavých oblaků a kouř z cigaret a viržinek se příjemně mísil s hlasy hostů.

A jak to vlastně uvnitř vypadalo? Vcházelo se delší chodbou, na jejímž 
konci bylo umístěné okénko, do kterého se chodilo s žejdlíkem nebo kon-
vičkou pro pivo. Tímto způsobem ho vyzvedávali nejen dospělí (především 
muži, pokud to nebyla žena, která by ho šla koupit pro manžela) a výjimkou 
nebyly ani děti. Samozřejmě ho nepily, ale přinášely svým tatínkům. Na 
čepu bývaly dva druhy, Budvar a Plzeň.

Napravo od okénka byl vchod do lokálu. Vešel-li nový host, přistoupil 
hostinský Antonín Steinbauer ke dveřím s porcelánovým táckem pod půllitr 
a zeptal se, co si bude přát. Takto vítal každého příchozího, byl to už takový 
obřad. Pokud ovšem měl návštěvník již „pod čepicí“, jak se lidově říká, od-
mítl ho pan Steinbauer obsloužit a poslal ho pít tam, kde začal.

Nebudeme nyní fabulovat situaci, že nám je do lokálu zakázán vstup, 
a vejdeme dál. Přímo u dveří byl umístěn výčep, a to tak, aby Hospoda U Petrlíků (D. Kovář a J. Štifter: Svinenské návraty, 2018)
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obsluha mohla být k dispozici jak v hospodě, tak u okénka. Jak už bylo psáno, 
prostor nebyl velký, a i přesto se doprostřed vešel hojně využívaný kuleč-
níkový stůl. U rohového stolu zase pravidelně vysedávali karbaníci a mastili 
karty, nejčastějšími hrami byly mariáš, ferbl a cvik. Čas od času se stalo, že 
některý z hráčů neudržel po více prohrách nervy na uzdě, karty odhodil 
a zapřisáhl se, že už s kolegy vícekrát hrát nebude. Hned další den už ale 
opět seděl na svém místě.

V Petrlíků hospodě se nevařilo, chodilo se hlavně na pivo a kávu. K za-
kousnutí ale paní Steinbauerová vždy připravovala vynikající homolky. Dě-
laly se z tvarohu, do něhož se přimíchávala sůl s kmínem, a nechávaly se 
vyschnout.

Hostinský nabízel k prodeji také poměrně širokou nabídku kuřiva, jme-
nujme pro příklad alespoň čtyři druhy cigaret - lidovým druhem byly ciga-
rety Lipy, v krabičce 10 ks po 2 Kčs, dále bývaly obvykle dobře dostupné 
Letky, Globusky a  Džunky. Nejlevnějším druhem pak byly vyklepávané 
Partyzánky, které se prodávaly opět po deseti kusech za cenu 1,60 Kčs. 
V tomto případě ovšem cena korespondovala s kvalitou a Partyzánky byly 
mezi kuřáky hodnoceny spíše negativně.

Za výčepem se po schůdkách vcházelo do salónku, který byl určen ze-
jména pro uzavřenou společnost. Nebylo výjimkou, že přijížděli právníci 
a  lékaři až z  Českých Budějovic, aby si zde uspořádali slavnostní večírky. 
Paní Jana Randová doplňuje, že se v salónku scházeli po svých utkáních také 
svinenští fotbalisté, a často je doprovázely i jejich manželky.

Pan Václav Heidinger si v souvislosti s Petrlíkovým hostincem vzpomíná 
především na Mistrovství světa v hokeji v roce 1969. Hrálo se ve Stockhol-
mu ve Švédsku a hostinský Steinbauer promítal utkání na televizní obrazov-
ce. Šampionátu se tehdy účastnilo šest týmů a bylo pravidlem, že si každý 
zahraje s každým dva zápasy (odvetu). Nejvíce fanoušků přitáhla dvě utkání 
v po sobě jdoucích pátcích (21. 3. a 28. 3.), kdy se naši muži utkali s vý-
běrem Sovětského svazu. Jednalo se o první hokejové střetnutí takového 
významu po invazi vojsk Varšavské smlouvy do Československa, k níž došlo 
v noci z 20. na 21. srpna 1968, a národ Čechů a Slováků pochopitelně toužil 
po výhře nad svým východním soupeřem, který ho před necelým rokem 
začal okupovat, a chtěl mu jako odplatu zasadit tvrdý úder.

První pátek přinesl jednoznačnou výhru Československa 2:0 a nejen Pe-
trlíků hospoda, ale i  všechna další místa, kde bylo utkání promítáno, se 
otřásala v  základech. Následující týden přinesl skutečné hokejové drama, 
kdy československé mužstvo opět pohodlně vedlo 2:0, ve druhé třetině ov-
šem dovolilo vyrovnat Sovětům, a rozhodla třetí dvacetiminutovka, v níž 
Čechoslováci vsadili do východní branky opět dva góly, kdežto Sověti do 
naší pouze jeden. Výhra 4:3 zvedla všechny hosty Petrlíkova hostince, kteří 
sborově zapěli spolu s televizí hymnu. Byl to opravdu dojemný, emotivní 
moment. V celé zemi pak tento sportovní úspěch vedl k bujarým oslavám, 
zpívalo se do noci, města křižovaly automobily s vyvěšenými českosloven-
skými vlaječkami a klaksony téměř nepřetržitě vytrubovaly. I když Sovětský 
svaz nakonec celý šampionát ovládl a vyhrál první místo a Češi skončili až 
po Švédech na třetím místě, radost z ohromujících výher si žádný fanoušek 
vzít nenechal a hned po skončení mistrovství vznikl slogan: „Nevadí, když 
není zlato, ty dva pátky stály za to!“

Zmiňme ještě, že hokejové mistrovství roku 1969 odehrála českosloven-
ská reprezentace pod vedením trenérského dua Vladimíra Kostky a Jarosla-
va Pitnera. Není možné vyjmenovat všechny hráče, ale vzpomeňme alespoň 
na vynikajícího brankáře Vladimíra Dzurillu a hráče Jozefa Golonku, Josefa 
Horešovského, Jaroslava Jiříka, Václava Nedomanského, Františka Pospíšila 
a bratry Jaroslava a Jiřího Holíkovy.

Vraťme se od hokejových úspěchů československého národního týmu 
k hospodě U Petrlíků, která svůj provoz ukončila asi během 70. let spolu 
s dalšími jí podobnými. Tehdy zde sice ještě stále obsluhoval pan Steinbauer, 
skoro dvacet let však byl zaměstnancem Jednoty, protože jako soukromník 
tuto živnost provozovat nemohl. Nejsme bohužel schopni říct, co za zavře-
ním stálo. Možná to bylo kvůli úbytku hostů, což se ovšem jeví jako ne-
pravděpodobné, protože do kostela se sice už v takové míře nechodilo, ale 
s návštěvami hospod se ani za minulého režimu nepřestalo, možná to byl 
záměr a provozy musely být uzavřeny, aby nekonkurovaly nově vybudova-
nému hotelu na náměstí.

Závěrem bych chtěl poděkovat paní Marii Krnáčové, paní Janě Randové 
a panu Václavu Heidingerovi, kteří svými vzpomínkami přispěli ke vzniku 
tohoto článku. 
Matěj Průka

Kde všude bydlel Hácha ?
Archivář Jiří Cukr publikoval v  minulém čísle Trhovosvinenských listů za-
jímavý článek o  trhovosvinenských adresách rodiny 
Háchovy. Protože jsem se tématem také dlouhodobě 
zabýval, dovoluji si přidat pár slov - docházím totiž 
k trochu jiným závěrům.

Pro účastníky konference „Emil Hácha 1872-2022“ 
jsem připravoval vycházku městem - ulicemi dětství 
protektorátního prezidenta. Na ni pak navázaly vy-
cházky pro veřejnost, a nakonec také turistický pro-
spekt, který v těchto dnech vydává KIC Trhové Sviny. 
Studoval jsem vazbu rodiny Háchových na jednotlivá 
místa, a zkoumal mj. méně známou háchovskou adre-
su v ulici Branka - číslo 370, kde se říkávalo U Kasinů 
a později v domě bydlel dr. Gregora. Toto číslo je dnes 
přeneseno na Svatou Trojici, ale původně stávalo zde, 
nad Kolínovým mlýnem. Setkal jsem se také s  čís-
lem 299, kde bydlel Emil Hácha dle třídních výkazů 
na konci 70. let 19. století. Tento dům stojí na Rej-
tech, ale není mi známá jediná vzpomínka či jakákoliv 
zmínka odkazující se k tomu, že Háchovi na Rejtech 
někdy žili - tuto skutečnost považuji za spornou. Proč by si pan berní Hácha 
pronajímal dům tak daleko od svého zaměstnání? Háchovi byli lidé z poho-
dlného měšťanského bytu, vždy nejlépe poblíž hlavnímu náměstí, kde Josef 
Hácha pracoval. Navíc věřím, že by se rejtská historie promítla do dalších 

pramenů, že by na Rejta vzpomínal Theodor Hácha - Emil i Theodor ale své 
dětství vidí jen v ulici Nové Město 228, kde je dnes 
pamětní deska. Že tu byli ještě v  roce 1880, potvr-
zuje také zápis z úmrtní matriky - skonal tu dědeček 
Dominik Klaus. Připustil bych tedy možnost, že byla 
rejtská adresa v  úředních dokumentech zapisována 
chybně, ale možná se časem najde jiné vysvětlení.

Za zásadní považuji upozornění na čp. 88. Je samo-
zřejmě možné, že se Emil Hácha narodil právě tady. 
Kdybychom neměli po ruce vyprávění Háchových, 
knihu Jihočech Emil Hácha a  bohatou svinenskou 
tradici, asi bychom bez většího rozmyslu potvrdili, že 
správná a jediná možná je adresa Trocnovská 88. Jen-
že... Ta adresa opět zcela absentuje v rodinné paměti. 
Pro Háchovy byla příznačná znalost svých kořenů, 
srůstali s  rodinnou historií - je možné, že by Emilo-
vi maminka neprozradila, že se narodil v Trocnovské, 
protože ji tam třeba zahnala nepřízeň počasí? Emil 
Hácha považoval dům v Novém města za svůj rodný 
a hrdě se k němu hlásil. Trocnovská 88 tak prozatím 

zůstává záhadou - a je moc dobře, že na ni Jiří Cukr upozornil. 
Jan Štifter
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SPOLKY A  HOBBY
Za přírodou, historií 
a energií Šumavy

Aktuální ročník výletů Za přírodou, historií 
a energií Šumavy je za námi. Realizovány byly 2 
výlety. 

V sobotu 10. června nás provázelo příjemné 
počasí i nálada. První zastávkou bylo Návštěvnic-
ké centrum Srní s  vlčím výběhem, kde jsme se 
seznámili s životem šumavského vlka. Po naučné 
stezce následoval vlčí výběh s 13 vlky. Vlci nezů-
stali roztroušeni v areálu, ale několik se nám jich 
ukázalo, a dokonce se nechali bez své přirozené 
plachosti vyfotografovat. Následnému mírnému 
stoupání jsme se nemohli vyhnout, jak to v ho-
rách bývá, abychom se dostali do částečně za-
niklé osady Horní Hrádky. Právě zde stála známá 
filmová chalupa ze seriálu Policie Modrava. Dnes 
je nahrazena novou stavbou. Stojí zde ještě ně-
kolik původních domů, včetně Kamenného domu, 
jenž inspiroval spisovatele Šumavy Karla Klos-
termanna. Horskými loukami jsme posléze lesní 
cestou klesali ke kaňonu řeky Vydry, přes Klos-
termannův most a k Turnerově chatě. Zde nás za-
stihl kratší déšť, a tak jsme čas využili k posezení 
a občerstvení v chatě. Stav vody nám umožnil si 
zblízka prohlédnout obří balvany v  řečišti. Dal-
ší zastávkou byla Čeňkova pila se Smetanovým 
smrkem, došli jsme i  k  Malé vodní elektrárně 
Vydra a soutoku řek Vydry a Křemelné, které po-
kračují již jako Otava. 

Sobota 16. září byl vskutku slunečný den. 
Slunce se na nás usmívalo již od výjezdu. Vy-
stoupili jsme v  Sušici. Navštívili jsme Muzeum 
Šumavy s  ozvučeným mechanickým betlémem 
a  expozicemi. Prohlédli jsme si exteriéry sakrál-
ních památek a  historických budov, seznámili 
jsme se s historií a současností města, sirkařství, 
prohlédli si kameny zmizelých, filmová místa, na-

vštívili jsme městský hřbitov, kde jsou pohřbeny 
významné šumavské osobnosti, ...

Vždy se snažím do výletu zakomponovat něja-
ký „bonus“, překvapení, o kterých se nedočtete 
v pozvánce, ani článku. Tentokrát to byla návště-
va kapucínského kláštera a kostela sv. Felixe v Su-
šici. Usadili jsme se do lavic a  kapucínský kněz 
Jan Hladík nás provedl kostelem a částí kláštera 
s  přilehlými zahradami. Jeho přístup a  výklad 
o  historii, současnosti, inventáři i  malbách byl 
velmi zajímavý a  vstřícný.  V  závěru prohlídky 
nám požehnal a my se autobusem přesunuli do 
Dobré Vody u Hartmanic. Zde se nachází jediný 
farní kostel sv. Vintíře na světě. Zatímco zde 
houslista Jaroslav Svěcený ladil svůj nástroj před 
koncertem, seznámili jsme se s  historií a  sou-
časností osady, která byla do roku 1991 zcela 
veřejnosti nepřístupna a  prakticky uzavřena ve 
Vojenském výcvikovém prostoru Dobrá Voda. Vy-
užili jsme možnosti prohlédnout si částečně ob-
novený hřbitov, napít se léčivé vody ve studánce 
sv. Vintíře, nahlédnout do inventáře kostela se 
skleněným oltářem, křížovou cestou a  dalšími 
artefakty vytvořenými sklářkou Vladimírou 

Tesařovou. Pokračovali jsme k  samotě Pustina 
a následně se vydali Vintířovou stezkou k  lesní 
Vintířově kapli, Vintířově skále a kdo chtěl, mohl 
po kamenných schodech vystoupat na vrchol 
hory Březník (1 006 m n. m.) s komentovanými 
výhledy na hrad Kašperk, hory Poledník, Ždánov, 
Javorník, Chlum, Pancíř ... Následně jsme se vy-
dali ke středověké celnici, kde najdeme dnes ob-
novenou Chatu Rovina. Po krátkém občerstvení 
zde jsme se vydali na cestu domů.

Na závěr bych chtěla všem, kteří se výletů 
zúčastnili, poděkovat za milý přístup, nadšení 
i účast. Velký dík patří i organizátorovi za výbor-
nou spolupráci, ale i oběma řidičům dopravce za 
jejich vstřícnost a bezpečnou jízdu.

V  roce 2024 se s  organizátorem SPCCH 
ČR,  z.s. - základní organizace Trhové Sviny se 
uskuteční další výlety Za přírodou, historií 
a energií Šumavy, a to v termínech 22. června, 
27. července a 14. září 2024. Jen je zapotřebí 
včasné přihlášení, místa bývají i  několik týdnů 
před termínem výletu obsazena. 

Přeji vám příjemné podzimní dny. 
Jitka Bartyzalová, průvodkyně

U zrodu Otavy

POŠTA Z  OSAD
Den seniorů v Otěvěku

Na 1. října připadá každoročně Mezinárodní den 
seniorů. V  neděli 8. října 2023 od 14:00 jsme 
si tento významný den připomněli již po čtvrté 
i u nás v Otěvěku. V rámci kulturního programu 
se senioři mohli těšit z vystoupení dětí, které si 
pro ně nacvičily pásmo písniček a básniček. Děti 
nás provedly všemi ročními obdobími a typický-
mi zvyky pro ně, a to vše pod vedením P. Nová-
kové.

V  průběhu celého odpoledne hrála k  tanci 
a poslechu besednická dechová kapela Kašovan-

ka. V  sále bylo k  dispozici chutné občerstvení 
- pití, chlebíčky, slané i  sladké pečivo, které při-
chystaly místní maminky, tety a babičky.

Nedělní oslava Mezinárodního dne seniorů 
se vydařila, a když ke konci zazněly tóny známé 
lidové písně „Sokolíci“, nenechalo to některé se-
niory v klidu, vyskočili na stoly, zpívali a tančili 
jako za mlada.

Tímto bych chtěla poděkovat všem dobrovol-
níkům, kteří se podíleli na přípravě a  uskuteč-
nění krásného odpoledne věnovaného našim 
seniorům. V neposlední řadě děkujeme všem za 
dobrovolné finanční příspěvky.
J. Vondrášková
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Podzimní rozjezd ZO SPCCH T. Sviny se vydařil
V říjnovém vydání TSL jsem v závěru článku o čin-
nosti naší ZO SPCCH slíbil, že se vrátím k prvním 
podzimním „tanečkům“. Sliby se mají plnit nejen 
o Vánocích, takže tak činím.

Atmosféra byla taková, jak si ji přítomní umějí 
vytvářet už dlouho, tedy opět výtečná. Součástí 
programu jsou také blahopřání těm, kteří v  da-
ném měsíci slaví, nebo si alespoň připomínají 
své životní jubileum. Protože byla delší letní pře-
stávka, sešlo se jubilantů více než dost. A tak se 
povídalo, zpívalo a  tančilo. I  když parket nebyl 
až tak obsazený, jak by si mnohé přítomné ženy 
představovaly. Že by se muži obávali do klubovny 
dorazit ve větším počtu?

Říjnové „tanečky“ jsme kvůli návštěvě lázní 
v Gmündu posunuli již na 19. října, takže mohu 
potvrdit, že atmosféra při živé hudbě byla opět 
skvělá.

Smutné ale je, že tahle akce už si azyl v  klu-
bovně KD nebude užívat příliš dlouho. Prosinco-
vý termín (14. 12.) může být dokonce poslední. 
Důvodem je připravovaná úprava prostor KD, po 
níž klubovna má být napříště využívána pouze 
pro potřeby knihovny.

Člověk si jen tak může povzdechnout, proč 
zlepšení jedné služby musí být na úkor jiných ak-
tivit. Nebo je někde jinde ve městě připravován 
podobný prostor, jako je klubovna KD?

ZO pokračovala v  cyklu „Za poznáním, zába-
vou a pohodou“ v pořádání poznávacích zájezdů. 
V sobotu 14. října jsme se vydali „Po stopách 
koněspřežky“. A  to ne náhodou. Jednak proto, 
že často jezdíme spousty kilometrů za něčím 
výjimečným, a mnohdy to výjimečné máme do-
slova u nosu. Navíc je tomu letos už 195 let, kdy 
byl zprovozněn první úsek koněspřežky z Č. Bu-
dějovic do Kerschbaumu.

A to přesně byla i naše trasa. Průvodcem nám 
byl odborník na slovo vzatý - dr. Ivo Hajn, který 
se její historií zabývá desetiletí, napsal o ní řadu 

statí a  také se zasloužil o  zachování některých 
jejích částí, a to i na území Rakouska.

Tahle akce byla náročná nejen její přípravou, 
ale i samotným průběhem. Monotematický pro-
gram byl zaměřen na malé objekty, fragmenty, 
které na území České republiky zbyly. Přestože 
koněspřežní dráha je vyhlášena za národní kul-
turní památku, v  reálu to tak dost často (bohu-
žel) nevypadá. Nevěříte? Do Holkova to z T. Svinů 
není daleko, zajeďte se podívat na bývalé stáje. 
Otázkou není, zda se stavba zřítí. Otázkou pouze 
je, za jak dlouho se tak stane!

V  Holkově je další příklad vztahu státu k  ná-
rodní kulturní památce. Při jízdě od Českých 
Budějovic je parkoviště na levé straně silnice. 
Mostek koněspřežní dráhy a  informační tabule 
jsou ale od rušné silnice na státní hranici vpravo. 
Nadchod či podchod tam nejsou, není tam ani 
značený přechod, není tam omezení rychlosti. 
Chcete-li se podívat na národní kulturní památ-
ku, musíte při přecházení hodně riskovat. Člověk 
si tak musí položit otázku, zda má stát vůbec zá-
jem, aby se lidé mohli seznámit s  dílem našich 
předků. Jen připomenu, že koněspřežka byla prv-
ní železnicí na evropském kontinentu!!

Od Lannovy loděnice u Dlouhého mostu jsme 
se vydali kolem Zelené ratolesti, Českou ulicí až 
ke strážnímu domku na Mánesově ul., který byl 
v sobotu otevřen jen kvůli nám.

Potom jsme se už vydali autobusem firmy 
Stibus krátkými přesuny na další místa, kde lze 
dodnes najít stopy koněspřežky. Některé strážní 
domky (bývalo jich na trase přes padesát) jsme 
si jen ukázali (např. Včelná), u jiných jsme se za-
stavili (např. Kam. Újezd - Důl), abychom se z úst 
našeho odborného průvodce dozvěděli více o po-
vinnostech strážních (jejich obyvatel s rodinami), 
i o koncepci vlastní stavby strážního domku.

V Bujanově jsme se na tzv. „koláčové“ zastávce 
koláčů sice nedočkali, ale díky vstřícnosti p. De-
toura, starosty Bujanova, jsme mohli nahlédnout 
nejen do malého muzea, ale také do budovy 
školy, která funguje v  bývalé nádražní budově 
koněspřežky, kam se turisté také běžně nedo-
stanou.

Vyvrcholením dne byla ale návštěva muzea 
v  rakouském Kerschbaumu. Jednak muzeum sa-
motné je pojato mnohem velkoryseji, než ta na 
našem území, jednak jsme zde měli možnost si 
vyzkoušet, jak taková jízda po koněspřežní želez-
nici byla pro cestující pohodlná. Strávit 14 hodin 
(tolik trvala cesta z ČB do Lince) v malém vago-
nu, nebylo asi úplně nepříjemnější i za hezkého 
počasí, natož za deště či větru. A  to nemluvím 
o cestování na vozech 2. tř.  či dokonce 3. třídy 
(úplně nekrytý prostor).

Příjemným překvapením pro nás bylo nejen 
přivítání pracovníky muzea v dobovém oblečení, 
ale také výklad místní paní průvodkyně v českém 
jazyce. Milá pozornost!

Navštívených míst bylo na trase dost, infor-
mací ještě více. Aby si je účastníci mohli lépe za-
pamatovat a připomenout, obdrželi při zpáteční 
cestě od pořadatele zájezdu (ZO SPCCH T. Sviny) 
brožuru „Koněspřežní železnice nejen v  roce 
2022 ...“, jejímž autorem je náš odborný průvod-
ce dr. Hajn. Brožura bude jistě hezkou vzpomín-
kou také díky jeho autogramu.

V polovině října jsme do Lince nedojeli. Vydá-
me se tam ale v pátek 1. prosince, tentokráte 

„Za adventní náladou“. Navštívit chceme nejen 
oba adventní trhy ve městě, ale také některé kul-
turní památky.

Blízkost státní hranice (nikoli zemské, jak teď 
na některých místech v  Rakousku či Bavorsku 
hlásají nově osazované tabule) nám dává další 
možnosti využití zahraniční nabídky. Konkrétně 
se jedná o lázně v Gmündu, kde místní termální 
prameny obohacují minerálními solemi dováže-
né z Bad Ischlu (oblíbených to lázní Franz Josefa 
a jeho manželky Alžběty, zvané Sisi).

Zájemci o první zájezd ve středu 25. října na-
plnili velký autobus, a  tak jsme se rozhodli jej 
zopakovat ve středu 22. listopadu. Při zpáteční 
cestě počítáme opět se zastávkou v obchodním 
areálu, což určitě mnozí (nebo spíše mnohé) vyu-
žijí k předvánočním nákupům.

Zaplavat si lze rovněž v bazénu ZŠ v nedale-
kých Borovanech, a to vždy v pátek, konkrét-
ně 3. a 24. 11., 8. a 15. 12. Spojení veřejnou 
dopravou je ideální. No řekněte, kde si za 30 Kč 
můžete zacvičit s  certifikovanou cvičitelkou ve 
vodě a ještě zaplavat po dobu 2 hod.? Věřte, že 
člověk přijde na jiné myšlenky, protože vystoupí 
z neustálého tlaku, shonu nebo drtících informa-
cí v našich médiích.

Možná jste si mnozí všimli, že naše ZO má na 
Žižkově náměstí v podloubí, konkrétně na domě 
č. 28, nově svou vývěsní skříňku. Funguje už celý 
měsíc a  pomáhá nám rozšířit cestičky, kterými 
se k vám informace o činnosti naší ZO mohou do-
stat. Ve vývěsní skříňce nemáme žádné redakční 
uzávěrky, takže informace zde jsou ty nejaktuál-
nější, jak se dnes říká online.

Mrzí nás, že se nám stále nedaří najít někoho, 
kdo by byl ochoten vést webovou stránku naší 
ZO. Věděli byste o někom zrovna Vy? Dejte vědět 
na spcchts@seznam.cz nebo 778 043 070.

Tyto kontakty lze využít pro přihlášení se na 
uvedené akce i pro dalších získání informací o nich, 
stejně jako možnosti stát se členem naší ZO. 
Jiří Krauskopf
předseda ZO SPCCH
 Foto: E. Švepešová

Vůz 2. tř. v muzeu v Kerschbaumu

Rozcestník v Kerschbaumu
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IT KOUTEK
Jak šel čas s internetem

Dnešní generace dětí a mladých lidí je zvyklá na to, že jsou neustále online. Umožňuje jim to komunikaci, nakupování, zábavu a poskytuje přístup k neko-
nečnému množství informací. Připomeňme si některé události vzniku a rozvoje internetu. Před internetem existovala počítačová síť ARPANET. Šlo o první 
experimentální síť financovanou Agenturou pro pokročilý výzkum v  obraně (Advanced Research Projects Agency Network - ARPA) Spojených států. 
ARPANET byl spuštěn v roce 1969 a považuje se za první krok k tvorbě internetu.

ARPANET se postupně rozrůstal. Zapojilo 
se do něj více univerzit, výzkumných institucí 
a vládních organizací. Tím vznikla síť propojující 
různé uzly a umožňující vědcům sdílet data a in-
formace. Termín internet vznikl zkrácením slova 

„interconnected networks“ (propojené sítě). Tato 
zkratka začala být běžně používána v 80. letech 
20. století, kdy se síť rozrostla i  za hranice Spo-
jených států.

Přenášení souborů
FTP (File Transfer Protocol) byl poprvé definován 
v roce 1971. Tento protokol byl navržen k tomu, 
aby umožňoval přenos souborů mezi různými 
počítači v  rámci ARPANETu. FTP umožňuje na-
hrávat soubory na vzdálený server a rovněž z něj 
soubory stahovat pomocí jednoduchých příkazů 
a protokolů. Tento protokol se stal klíčovým ná-
strojem pro sdílení souborů a  přenos dat mezi 
počítači na síti.

FTP byl původně navržen pro použití v texto-
vém režimu a  byl omezen na přenos ASCII dat. 
Později byly vyvinuty rozšířené verze protokolu, 
jako například FTPS (FTP Secure) a  SFTP (SSH 
File Transfer Protocol), které přidávají šifrování 
a  bezpečnostní funkce, což je důležité pro bez-
pečný přenos dat přes veřejné sítě.

Vznik e-mailu
První e-mail byl odeslán v  roce 1971. Tuto his-
torickou událost provedl Ray Tomlinson, inženýr 
ARPANETu. E-mail byl odeslán mezi dvěma počí-
tači propojenými ARPANETem. Zajímavostí je, že 
složen byl z  nesmyslné série znaků. Tímto prv-
ním e-mailem byl položen základní kámen pro 
následný rozvoj e-mailové komunikace, která se 
stala jedním z klíčových prvků internetu.

První známý případ masového nevyžádaného 
e-mailu, který by mohl být označen za spam, se 
objevil v roce 1978. Gary Thuerk, marketingový 
pracovník společnosti Digital Equipment Cor-
poration (DEC), odeslal nevyžádanou reklamní 
zprávu na více než 393 e-mailových adres na 
ARPANETu. Tento e-mail propagoval nový mo-
del počítače DEC-20. Nicméně termín spam jako 
označení pro nevyžádanou poštovní komunikaci 
se poprvé objevil až v roce 1993, kdy začínal po-
stupný a  následně raketový růst spamů. Takže 
až 90. léta mohla za to, že se masové rozesílání 
e-mailů s nevyžádanou reklamou a obsahem sta-
lo rozšířeným jevem a stále platným problémem 
internetu.

Proč vlastně e-mail 
obsahuje „zavináč“?

Zavináč je klíčový prvek e-mailových adres, 
jenž slouží k  oddělení uživatelského jména od 
domény a určuje, na kterém poštovním serveru 
se nachází e-mailová schránka uživatele. Existuje 
několik teorií o původu tohoto symbolu v e-mai-
lových adresách. Nejčastěji se mluví o  tom, že 
Ray Tomlinson zvolil @, protože symbol byl ne-
využívaný, byl snadno rozpoznatelný a nezpůso-
boval konflikty s jinými znaky.

Některé teorie naznačují, že @ mohl být po-
užíván v  obchodní korespondenci již v  16. sto-
letí v Evropě jako zkratka pro slovo „at“ což ve 
staroangličtině znamená „na“. V  tomto případě 
se „na“ využilo ve spojení pro zaslání sdělení na 
konkrétní poštovní server. Jiní zase tvrdí, že @ 
byl zvolen, protože se vizuálně podobá tvaru „a“ 
v  latinské předponě „ad“, což znamená „k“. To 
by bylo konzistentní s tím, jak e-mailová adresa 
funguje, tedy že e-mail je posílán „k“ určitému 
uživateli na konkrétním serveru. Ať už je prav-
da jakákoliv, @ se nakonec se stal standardem 
pro e-mailovou komunikaci a zůstává důležitým 
symbolem v digitálním světě.

Vznik emotikonů
První emotikony se rozšířily na začátku 80. let 

20. století. Dnes jsou tyto malé symboly a znaky 
používané k  vyjádření emocí a  nálad v  textové 
komunikaci nezbytnou součástí celosvětové digi-
tální komunikace. První pokusy o emotikony se 
objevily již v rámci textových diskuzních skupin 
a  e-mailové komunikace v 70. letech. První ofi-
ciální použití emotikonu jako způsobu vyjádření 
emocí se připisuje vědci a  informatikovi Scotu 
Fahlmanovi, který v srpnu 1982 navrhl využívá-
ní :-) a :-( v rámci diskuzního fóra na univerzitě 
Carnegie Mellon. Tato praxe byla zavedena, aby 
oddělila vtipné zprávy od vážných.

Bez wi-fi to nejde
Koncept wi-fi (bezdrátového připojení k  sítí) 

byl poprvé navržen v  roce 1971, ale běžně do-
stupný se stal až v průběhu 90. let. V roce 1985 
IEEE (Institute of Electrical and Electronics En-
gineers) zahájilo projekt s názvem 802.11, který 
měl definovat standard pro bezdrátovou komu-
nikaci v  lokálních sítích. A  právě tento projekt 
položil základ pro budoucí wi-fi.

Název wi-fi byl vytvořen firmou Interbrand 
jako zkratka slov Wireless Fidelity. Původně to 
nebyla zkratka pro nic konkrétního, ale měla 
evokovat kvalitu a  věrnost bezdrátové komuni-
kace. V  roce 1997 byl uvolněn první standard 
IEEE 802.11. Tento standard definuje technické 
parametry pro bezdrátovou komunikaci v  lokál-
ních sítích. V té době byly rychlosti přenosu dat 
poměrně nízké, v řádu desítek až stovek kilobitů 
za sekundu. V dnešní době už je na světě Wi-Fi 6 
(802.11ax) respektive Wi-Fi 6E nabízející vysoké 
rychlosti, výrazné zlepšení kapacity sítě a  lepší 
řízení připojení v  prostředí s  mnoha zařízení-
mi. V přípravě je i  jeho nástupce Wi-Fi 7 (IEEE 
802.11be), jehož předběžné standardy splňují již 
nyní některé produkty. 
Jaroslav Salcer
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AKTUÁLNĚ Z  KIC

CENTRUM KOMUNITNÍCH AKTIVIT
Říjen v CKA byl tvořivý

V měsíci říjnu jsme naplno rozjeli všechny pravidelné aktivity a jejich časy 
už se nám jistě vryly pod kůži. Klub seniorů se schází každé pondělí na 
Trénování paměti, v úterý se střídá Univerzita 3. věku s Arteterapeutickým 
setkáváním s K. Ašenbrennerovou. Ve středu se „potíte“ u počítačového 

kurzu, ve čtvrtek 
dopoledne rozjedou 
maminky šicí stroje. 
V pátek rozhýbete tělo 
s  fyzioterapeutkou 
I. Blížencovou. Český 
jazyk pro Ukrajince se 
koná ve středu a v pá-
tek večer. Zahájili jsme 
též doučování pro děti 
ze základní školy.

Se ZŠ Trhové Sviny spolupracujeme na několika projektech - děti 3. a 5. 
ročníku u nás navštěvují polytechnické vzdělávání, kde si vyrábějí dřevěné 
modely podle plánků a také jsme nově zařadili projekt pro žáky druhého 
stupně o ekologii. V měsíci listopadu máme naplánované s některými třída-
mi prvního ročníku i společné vánoční tvoření u nás v CKA.

Inspirováni okolními barvami setkávali jsme se při různých kreativních 
tvořeních. Vyráběli jsme korále z fimo hmoty a jeden říjnový víkend jsme se 
věnovali kresbě pomocí pravé mozkové hemisféry. Děkujeme Bc. P. Micha-
lik Svobodové, že nás naučila dívat se na předměty jinýma očima a i „nema-
líři“ si odnášeli svoje povedená a velmi realistická díla. S Mgr. Janou Tlapo-
vou jsme vyráběli krásné bubínky z květináčů. Žasli jsme, jak krásně zněly.

V říjnu proběhl i kurz výroby přírodní kosmetiky s Ing. Lenkou Smržovou, 
kde jsme se připravovali na zimní měsíce a  míchali jsme přípravky proti 
rýmě a nachlazení a také jsme navštívili přírodní rezervaci Červené blato, 
kde jsme se mohli kochat krásou podzimu. 
Petra Malíková a Veronika Fráňová

Co nás čeká a nemine…. čtěte na:
https://tsl.zpravodaje365.cz/22-centrum-komunitnich-aktivit-cka/3522-co-nas-ceka-a-nemine

Kurz kresby

Program KIC na listopad
1. 11. -21. 12. - OBRAZY JIŘINY DANIELOVÉKIC
Od 1. listopadu do 21. prosince bude v KIC probíhat prodejní výstava ob-
razů Jiřiny Danielové.„Jedna z mých zálib je výtvarné umění. Skrze malbu 
vyjadřuji své pocity, momentální nálady a emoce. Barvy jsou pro mne ces-
ta, jak se propojit s okolím. Portréty lidí a zvířat maluji pastelem. Snové 
obrazy voní terpentýnem a  akvarel je kouzelný v  podobě vážek. Většina 
originálních maleb má i svou reprodukci, která může rozzářit i váš domov 
a potěšit vás.“

1. 11. středa - ROZSVĚCENÍ STARÉHO HŘBITOVA 19:00 Park u kos-
tela Nanebevzetí Panny Marie

Po roce opět zapálíme svíčky na místě zrušeného hřbitova.
16.11. čtvrtek - AUTORSKÉ ČTENÍ S JANOU PONCAROVOU 18:00 

KIC  Autorka Jana Poncarová nám představí svou novou knihu.
26. 11. neděle - VÁNOČNÍ ŘEMESLNÝ JARMARK13:00-17:00  ta-

neční sál KD Trhové Sviny
Budete mít jedinečnou příležitost nakoupit drobné dárky pro své blízké. 

Vybírat můžete z originálních tašek, keramiky, marmelád, chilli omáček, tr-
haného masa, pražené kávy a spousty dalších produktů z jižních Čech.

Z technických důvodů na straně kapely Slovácko se letos nebude 
pořádat košt vín. Děkujeme za pochopení. 
KIC T. Sviny

Jana Poncarová 
se vrací s novým 
románem

Úspěšná spisovatelka Jana Poncarová 
přijede 16. listopadu do Trhových Svi-
nů se svým novým románem Nultá ho-
dina: příběhem Hedviky, která se vrací 
do poválečného Československa po 
sedmi letech, které prožila v  Londýně 
a  ve vojenské službě v  Africe. Neotře-
lý motiv autorka zpracovala do knihy, 
která vyšla teprve v říjnu - a jednu z prvních besed si užijí právě Svinenští.

„Čtení v  Trhových Svinech mají skvělou atmosféru - díky pořadatelům 
i návštěvníkům. Ráda se vracím i za krajinou, která tu má jiný ráz než u nás,“ 
říká Jana Poncarová. Ta zářila na Svinenském čtení v  loňském roce, ten-
tokrát přijíždí v  rámci festivalových ozvěn. Akci pořádá KIC Trhové Sviny, 
beseda s autogramiádou začíná 16. listopadu v 18 hodin.  
KIC T. Sviny

Neznámé svinenské filmy: poklady z archivu
Tohle jste nejspíš ještě neviděli. Neznámé reportáže ze starých filmových týdeníků nově digitalizo-
val Národní filmový archiv. Je to sice jen pár minut, ale objevily se tak unikátní záběry z Trhových 
Svinů: na filmový pás se dostaly historické ulice i výroba mechanických hraček závodu IGLA.

Projekci filmů připravil Jan Štifter na úterý 21. listopadu do loutkového sálu Kulturního domu 
v Trhových Svinech. „Je to unikátní příležitost, protože nám Národní filmový archiv zpřístupnil snímky jen na tento večer.

Vedle toho si budeme promítat také historické fotografie z rodinných archivů,“ slibuje Jan Štifter.Snímky pocházejí z velké části od pamětníků, se kterými 
připravuje rozhovory v rámci projektu SVINESNKÉ STOLETÍ. „Ne všechny snímky jsou použitelné v knize, a byla by škoda je neukázat,“ dodává Štifter.  
KIC T. Sviny
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KINA
Podrobný přehled akcí najdete na:

DIVADLA
Divadelní sál KD T. Sviny

8. 11. středa v 19:00 Premiéra

DIVADELNÍ SPOLEČNOST HÁTA

Světáci
komedie | ČR | 2009 | 120min.

Notoricky známá filmová hudební komedie Vratislava Blažka 
a Zdeňka Podskalského s písněmi Evžena Illína a Vlastimila Hály 
z  roku 1969 trůní od své premiéry na špičce žebříčků nejoblíbe-
nějších českých filmů
Režie: Lumír Olšovský
Hrají: Viktor Limr, Lumír Olšovský, Filip Tomsa, Dalibor Gondík, 
Juraj Bernáth, Aleš Háma, Martin Sobotka, Vlasta Žehrová, Olga 

"Háta" Želenská, Monika Absolonová, Ivana Andrlová, Mahulena 
Bočanová, Adéla Gondíková, Miriam Kantorková, Vlasta Peterko-
vá, Marcela Nohýnková, Jan Přeučil, Petr Gelnar, Lukáš Pečenka, 
Pavel Vítek, Jaroslav Slánský

Mládeži přístupné
Cena: 450 / 430 / 400 Kč

29. 11. středa v 19:00 Premiéra

Divadlo Verze

Vášnivost
thriller, komedie | ČR | 2021 | 120min.

Komediální thriller zkoumá temné síly, jež lomcují čtveřicí přátel 
(a milenek/ milenců), a ukazuje, co všechno jsme schopni udělat 
pro lásku.
Režie: Thomas Zielinski
Hrají: Linda Rybová, Jana Janěková ml., David Matásek, Jan Holík

Mládeži přístupné
Cena: 400 / 380 / 350 Kč

JINÁ
1. 11. středa 19:00 - 20:00

Rozsvěcení starého hřbitova
KIC

Po roce opět zapálíme svíčky na místě zrušeného hřbitova, za kos-
telem Nanebevzetí Panny Marie

 Vstup zdarma
5. 11. neděle 13:30 - 18:00

Vánoční focení
R.C. Trhováček

Kouzelná vánoční atmosféra s Janou Školkovou.
 Cena: 850 Kč

HOBBY
3. 11. pátek 15:30 - 17:00

Kreativní dílna - Malování v barvách 
podzimu

RC Trhováček

Kreativní dílna - malování nejen podzimního listí anilinovými 
barvami

 Osoba za celý kurz: 70 Kč

4. 11. sobota 14:00

DESKOHRÁTKY
Centrum komunitních aktivit

Dopoledne plné her
 Vstup zdarma

Digitální kino v Trhových Svinech vzniklo za finanční podpory 
Města Trhové Sviny a Státního fondu na podporu a rozvoj české 
kinematografie. Filmy s  logem  promítáme ve  3D.
Ceny uvedené v programu jsou včetně příplatku na Fond 
české kinematografie. Změna programu vyhrazena.

Přehled akcí: https://tsl.zpravodaje365.cz/akce
 
Prodej vstupenek:  https://knihovna.tsviny.cz
Rezervace vstupenek:  T: 386 322 930
 E: kultura@tsviny.cz

  KULTURNÍ AKCE V  LISTOPADU 2023

články i akce ON-LINE na
tsl.ZPRAVODAJE365.cz

ZPRAVODAJE CZ  3
6

5
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9. 11. čtvrtek 16:30

Kurz vaření - Indická kuchyně
Centrum komunitních aktivit

Pro velý zájem - Indická kuchyně podruhé.
 Cena: 100 Kč

10. 11. pátek 17:30

Rozpustilé tvoření s olejovými barvami
Centrum komunitních aktivit

Malování s olejovými barvami s Kateřinou Ašenbrennerovou
 Cena: 200 Kč

18. 11. sobota 09:00

Celodenní kurz šití
Centrum komunitních aktivit

Kurz šití s Ing. Lenkou Smržovou
 Cena: 100 Kč

30. 11. čtvrtek 09:00

Výroba Adventních věnců
Centrum komunitních aktivit

Tvořivá dílna - Adventní věnce
 Cena: 50 Kč

23. 11. čtvrtek 16:30

Kurz vaření - Česká kuchyně
Centrum komunitních aktivit

Česká kuchyně - kurz vaření
 Cena: 100 Kč

VZDĚLÁVÁNÍ
6. 11. pondělí 11:00

Zábavná historie divadla
Centrum komunitních aktivit

Akademie třetího věku - Zábavná historie divadla
 Vstup zdarma

8. 11. středa 09:00

Pozitivní psychologie
Centrum komunitních aktivit

Pozitivní psychologie - EMOCE
 Cena: 50 Kč

DĚTSKÁ
7. 11. úterý 17:00

Představení publikací pro děti
Centrum komunitních aktivit

Posezení s autorkou publikací pro děti Mgr. Janou Tlapovou
 Vstup zdarma

11. 11. sobota 07:40

Výlet pro děti do Prahy
Centrum komunitních aktivit a Charita

Výlet s dobrovolníky Diecézní charity ČB do Prahy
Zdarma

1616  1111    20232023 TRHOVOSVINENSKÉ TRHOVOSVINENSKÉ  LISTYLISTY



PŘEDNÁŠKA
14. 11. úterý 18:00

Degustace Svatomartinských vín
Centrum komunitních aktivit

Svatomartinská vína s Mgr. Františkem Kumstem
 osoba za celý kurz: 100 Kč

16. 11. čtvrtek 17:00

Historická přednáška Phdr. J. Petráše
Centrum komunitních aktivit

Konec 80. let na Českobudějovicku
 Vstup zdarma

20. 11. pondělí 17:00

Cestovatelská přednáška
Centrum komunitních aktivit

Z Provence až do Novohradských hor
 Vstup zdarma

27. 11. pondělí 15:30

Cestovatelská přednáška
Centrum komunitních aktivit

Španělsko  s dobrovolníkem Diecézní Charity o svém domově
 Vstup zdarma

NAKUPOVÁNÍ
30. 11. čtvrtek 15:00 - 17:00

Vánoční trh ZŠ Trhové Sviny
ZŠ T. Sviny

Výrobky žáků budou k prodeji v prostoru školy.
 Vstup zdarma

články i akce ON-LINE na
tsl.ZPRAVODAJE365.cz

ZPRAVODAJE CZ  3
6

5

Základní škola Borovany přijme 
 do pracovního poměru  

vedoucí kuchařku  
pro školní jídelnu  

s nástupem od 1. ledna 2024.

Požadujeme:
• vyučení v oboru
• zodpovědnost a spolehlivost
• praxe ve školním,  

případně závodním  
stravování výhodou

Pro bližší informace volejte:  
tel.: 387 932 111, 607 873 327

KULTUR A
Kulturní akce v KD 
Trhové Sviny

Ve středu 8. listopadu od 19 hodin bychom 
Vás chtěli pozvat na notoricky známou hudeb-
ní komedii Světáci, kterou v  divadelní úpravě 
představí stálice Divadelní společnosti Háta, ale 
i nové populární tváře. Jako zvláštní hosté účin-
kují v roli emeritního profesora Jan Přeučil nebo 

„dechovkový král“ Josef Oplt.
V sobotu 4. listopadu od 21 hodin Vás zve-

me na tradiční Halloweenskou diskotékou v re-
žii DJ Cíby.

V sobotu 11. listopadu od 20 hodin se v ta-
nečném sále koná rocková zábava s hudební sku-
pinou KredenCZ.

V pátek 17. listopadu od 17 hodin Vás zve-
me na Snow Film Fest - nejlepší zimní cestova-
telské filmy, při nichž zažijete adrenalin, prašan, 
kouzelnou přírodu i silné lidské příběhy.

V sobotu 25. listopadu od 16 hodin a od 20 
hodin vystoupí v divadelním sále travesti sku-
pina Techtle mechtle s novou vánoční show. 

Komediální thriller Vášnivost, který ukazuje, 
co všechno jsme schopni udělat pro lásku, před-
staví Divadlo Verze u  nás v  kulturním domě ve 
středu 29. listopadu 2023 od 19 hodin v ob-
sazení: Linda Rybová, Jana Janěková ml., David 
Matásek a Jan Holík.

Rádi bychom Vás již pozvali i na vánoční kon-
cert pro všechny generace v podání houslového 
virtuosa Pavla Šporcla - Vánoce na modrých 
houslích, který se bude konat 13. prosince od 
19 hodin.  
Jiří Čajan ml.
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Oslavy sv. Mikuláše
„Pod křídly andělů“

Skupina Svin(en)ským (k)rokem se opět pusti-
la do práce a nácviky k oslavám sv. Mikuláše jsou 
v  plném proudu. Letošní slavnost s  podtitulem 

„Pod křídly andělů“ bude plná tanečních čísel, 
která předvede spousta krásných andělů od těch 
nejmenších až po vám již známého Archanděla 
Michaela. Máte se opravdu na co těšit.

V programu se objeví rovněž čerti a čertice se 
svými neplechami. Ovšem dobro opět jako vždy 
zvítězí.

Mám velkou radost, že se naše skupina roz-
rostla o  nové členy,  a  to jak v  řadách andělů, 
tak čertů - od těch úplně malých až po dospělé. 
Musím všem poděkovat za ochotu se na realizaci 
programu podílet.

V  letošním roce však dochází k  menším změ-
nám v  lokalitě konání akce. Tato se totiž pře-
souvá z Žižkova náměstí na tržnici a nábřeží 
Farského potoka pod kostelem.

To správné datum je 5. prosince 2023, dostav-
te se tedy včas na tržnici. Úderem 18:00 hodiny 
totiž začínáme.

Občerstvení by mělo být zajištěno a mělo by 
být lépe přístupné pro všechny. Tedy neváhejte 
a přijďte. 
Za organizační tým Jan Nový

KULTUR A

Novinky  
ve fondu knihovny

Poncarová, Jana: Nultá hodina
Třeštíková, Radka: Kde jsi, když nejsi
Černá, Jaroslava: Paní na Svojanově
Strnadová, Anna: Volyňská rapsodie
Jindra, Jaromír: Zločiny dvorního rady
Šindelář, Vladimír: 

 Kriminální příběhy ze staré Šumavy 6
Pospíšilová, Jarmila: Palec a čistá voda
Clark, Mary Higgins: Kus mého srdce
Freeman, Brian: Hluboký sníh
Mayne, Andrew: Jméno ďábla
Fields, Helen: Poslední v řadě
Kallentoft, Mons: Vězni pohledů
Shepherd, Catherine: Vražda za trest
Sparks, Nicholas: Země snů  
Mgr. V. Hájková

SOCIÁLNÍ SLUŽBY
Nákup pro dobrou věc

Archa Borovany, o. p. s. již deset let pomáhá na 
Trhosvinensku seniorům a  osobám s  postiže-
ním  zůstávat doma. Těmto osobám pomáhá 
s  činnostmi, které již sami nezvládnou. Nyní 
i vy můžete pomoci organizaci Archa a to tím, že 
během Akce Nákup pro dobrou věc nakoupíte 
v  kterémkoliv supermarketu Trefa (nejblíže 

jsou Borovany a  Ledenice) vybrané výrobky. 
Akce bude probíhat od středy 25. 10. do úterý 
21. 11. 2023. Výrobky jsou označeny růžovým 
symbolem ve tvaru nákupní tašky. Z  každého 
prodaného kusu Trefa věnuje 1 Kč pro nás.  Dě-
kujeme. 
Tereza Umlaufová

Archa pluje již 10 let

Oslava 10 let Archy byla plná krásných zážitků, 
hudby, zpěvu, radosti a dobré nálady. Děkujeme 
všem, kteří plují s námi - ať už na oslavě, nebo 
jen tak v každodenních plavbách. 
Tereza Umlaufová

Ledax děkuje a zve

Dne 25. září nás navštívil  v  Domě s  pečovatel-
skou službou v Trhových Svinech známý jihočeský 
folklórní soubor Úsvit, který ve svých tradičních 
doudlebských krojích vystupuje již déle než 50 
let. Během hodinového koncertu zazněly lidové 
písně Budějcký panenky, Košilenka bílá, Červená 
růžičko, aj. Peněžní prostředky na zprostředko-
vání kulturní zábavy pro seniory byly čerpány 
z dotačního programu Živé Město 2023. Tímto 
městu Trhové Sviny moc děkujeme a  zveme na 
další, předvánoční posezení s  tímto jihočeským 
souborem písní a tanců. 
Lenka Rodějová
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Příběh z Nazaretu
Listopad...pomalu nám začíná to uchvátané období 
před Vánoci a  my bychom se s  vámi právě v  tuto 
dobu chtěli podělit o  jeden příběh. Tak zpomalte, 
uvařte si čaj (nejlépe do „nazaretského“ hrnečku), 
usaďte se do křesla a začtěte se do životního příběhu 
Marušky, která v Nazaretu navštěvuje Sociálně tera-
peutickou dílnu. Jsme moc rádi, že v Nazaretu znovu 
našla smysl života. Přesně proto tu jsme...&hearts;

Nazaret a já
Vážení čtenáři, dovolte mi, abych se s  Vámi 

podělila o svůj příběh. Jmenuji se Marie, jsem ro-
dačka z Borovan a je mi 62 let. Už od dětství jsem 
byla plná elánu, všechno mne zajímalo a  muse-
la jsem být všude. Nejvíc mne ale zajímali díky 
mému tátovi hasiči, kde jsem byla jako žák a poté 
i jako vedoucí kolektivu děvčat. Ještě větší láskou 
bylo loutkové divadlo, kde jsem od svých 15 let 
dávala hlas Kašpárkovi. Byl to báječný a  tvůrčí 
život. Před 4 lety se mi tenhle život po mozkové 
příhodě zhroutil. Byla to velká beznaděj, ale po 
dlouhé a náročné rehabilitaci jsem se z  ležícího 
pacienta dostala alespoň na invalidní vozík. Přes-
to má pohyblivost není v pořádku a dlouhé dny 

doma mne začaly děsit. Najednou jsem si začala 
připadat zbytečná, protože mi zbyla jenom čet-
ba a luštění křížovek. Chyběl mi kontakt s lidmi. 
Napadlo mě zeptat se v  chráněné dílně NAZA-
RET. Vždyť tam pracují lidé s různým postižením. 
Proto jsem si domluvila schůzku s paní Kavalíko-
vou, jestli by se pro mne našlo nějaké uplatnění. 
Ochotně mi ukázala celý provoz. Přestože mám 
funkční jenom jednu ruku, našly jsme řešení 
a do Nazaretu jsem začala docházet. Domluvily 
jsme se, že začnu hotové výrobky glazovat (malo-
vat). Paní Lucie Homolková mi ukázala jak se má 
s  glazurou pracovat a  tak jsem to zkusila. Tím 
jsem se stala dalším členem kolektivu. Do dílny 
chodím od jara a mohu říct, že jsem tam našla 
znovu smysl života. Jsem užitečná, je za mnou 
vidět kousek práce, ale hlavně jsem tam poznala 
spoustu úžasných lidí. Přestože mají nějaký han-
dicap, jsou úžasně pracovití, milí a  velice spole-
čenští. Moc mě překvapilo, že zaměstnanci, kteří 
tam pracují, se všichni ochotně věnují klientům 
při práci, ale i u zábavy. Nikdy jsem si nedovedla 
představit, kolik práce, krásných výrobků dokáží 
udělat a přitom se ještě dokáží úžasně bavit. Jez-
dí na výlety, letní tábor, anebo si udělají den bez 
keramiky. Uvaří si oběd, pečou bábovky, koláče 
a  snaží se udělat radost i  ostatním při různých 

akcích jako např. Borůvkobraní, kde nabízejí své 
výrobky, ale i  pečivo a  různé ochutnávky. Kdo 
tohle nevidí na vlastní oči, asi neuvěří, kolik stojí 
úsilí, práce a píle za tak krásnými výrobky. Teď už 
vím, že se nedá tolik práce penězi zaplatit, ale ur-
čitě téměř každý, kdo navštíví obchůdek a něco 
nakoupí, tak se na to bude dívat jinak. Jsem zase 
užitečná. Mám velkou radost, že mě moji noví 
kamarádi vzali mezi sebe a  už jsem součástí 
skromných a pracovitých lidiček. Pokud Vás moje 
vyprávění zaujalo, srdečně zvu všechny na naše 
akce, ať se můžeme navzájem poznat. Snažíme se 
zapojit do plnohodnotného života. Všichni se na 
Vás těšíme na koncertech a jiných akcích.

Děkuji za všechny NAZARETSKÉ. 
Marie Kroupová z Nazaretu

TRHOVÁČEK
Nejen o drakiádě

Jaký byl říjen v Trhováčku? Krásný, nabitý a roz-
manitý. Největší událostí pro nás byla rozhodně 
drakiáda, která se uskutečnila v  sobotu 14. 10. 
na Buškově hamru. K  místu konání přivedla 
účastníky tematická stezka s hádankami a úkoly, 
na níž jsme se dozvěděli, že "není drak jako drak" 
a toto téma pak volně provázelo i dalšími dopro-
vodnými aktivitami pro děti. Draků z papíru se 
zde sešlo opravdu požehnaně, a protože nám přál 
i vítr, tak všichni nádherně létali, ať už byli kou-
pení, nebo s  velkou nápaditostí doma vyrobení. 
Navíc počasí nám vyšlo na jedničku a v krásném 
prostředí Buškova hamru jsme si zřejmě poslední 
letošní teplou sobotu užili na maximum. Na děti 
zde čekaly různé hry a úkoly, tvoření kouzelných 
podzimních lucerniček, malování na obličej, ská-
kací hrad a  originální fotokoutek v  podzimním 
stylu. Navštívila nás také canisterapeutická 
fenka Diva, se kterou se mohly děti seznámit, 
pohladit si ji, či vyčesat. Nechybělo oblíbené 
dlabání dýní, u  kterého se zabavila celá rodina, 
ani oheň a opékání špekáčků. Veselé odpoledne 
uteklo jako voda a večer se nám jen těžko loučilo 
a odcházelo domů. Drakiáda byla poslední letoš-
ní venkovní akcí Trhováčku a  skvěle se povedla. 
Srdečně děkujeme vstřícnému personálu Buško-
va hamru, že jsme už podruhé mohli využít tento 
areál a s radostí se za rok opět vrátíme. A moc dě-
kujeme dobrovolníkům, kteří nám pomohli akci 

naplánovat a připravit a  samozřejmě vám všem, 
kteří jste si odpoledne užili s námi.

Krásný říjen přál i dopoledním programům pro 
děti s maminkami, na kterých se nás vždy schází 
velká parta. Užili jsme si spoustu hraní, cvičení, 
tematických podzimních aktivit, básniček a tvo-

ření. Také středeční setkání s miminky probíhají 
v krásné atmosféře a užívají si je maminky i děti. 
Z odpoledních kroužků v říjnu odstartovala oče-
kávaná Hravá flétnička s lektorkou Leonou Malí-
kovou. Kroužek probíhá ve středu odpoledne, je 
určen pro malou skupinku dětí školkového věku 
a všechny moc baví. Úterní podvečery pak u nás 
od října patří ženám a  konkrétně posilovacímu 
cvičení se zkušenou fyzioterapeutkou Bc. Annou 
Havelkovou, zaměřenému na protažení, posílení 
svalů, zlepšení držení těla i  na případné indivi-
duální problémy. Od 17 hodin probíhá cvičení 
pro ženy, od 18 hodin pak pro seniorky. Na obou 

skupinkách se ještě najdou volná místa, tak ne-
váhejte a přijďte si cvičení vyzkoušet.

A na co se můžete těšit v listopadu? Samozřej-
mě na naše tradiční dopolední programy pro děti 
s rodiči - v úterý cvičení s hudbou a tvořením pro 
nejmenší, ve středu setkání s miminky a v pátek 

„Těšíme se do školky“, vždy od 9 hodin. Po úter-
ním a  pátečním dopoledním programu můžete 
využít našich prostor až do 11:30, věříme, že 
obzvlášť v  sychravém podzimním počasí přijde 
tato možnost k duhu. Opět se také setkáme na 
kreativní dílně - v pátek 3. listopadu si od 15:30 
vyzkoušíme malování akvarelem v  podzimních 
barvách. A hned týden na to, 10. 11. se budeme 
věnovat oblíbenému drátkování. Protože čas utí-
ká a období adventu se blíží, vytvoříme si z drát-
ků a korálků malé andílky. Budeme se na vás těšit 

- chladná podzimní odpoledne jsou pro vyrábění 
a kreativitu jako stvořená. A jelikož tvoření není 
nikdy dost a předvánoční čas je už opravdu skoro 
za dveřmi, čeká na vás na samotném konci lis-
topadu ještě jedna oblíbená aktivita. A  to vázá-
ní adventních věnců, které pořádáme společně 
s Centrem komunitních aktivit. Připravujeme je 
pro vás na dopoledne 30. listopadu a  konat se 
bude právě v  našem sousedství - v  prostorách 
CKA. Všechny potřebné informace o chystaných 
akcích zveřejníme na naší facebookové stránce, 
stejně jako fotografie a reporty z proběhlých akcí.

Přejeme krásné dny, děkujeme za vaši přízeň 
a podporu a těšíme se na listopadová setkání. 
Klára Bílková
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ZAJÍMAVÉ OSOBNOSTI REGIONU
„Věřím v to, že pravým expertem na svůj život je člověk sám,“
říká psycholožka Mgr. Kristýna Marková

V prostorách trhovosvinenské polikliniky před několika týdny otevře-
la Mgr.  Kristýna Marková svou psychologickou poradnu. Atraktivní 
a v současné době tolik žádaný obor i svou praxi nám ochotně přiblížila 
v následujícím rozhovoru. 
Kristýno, jaká byla Vaše cesta k psychologii?

Jsem trhovosvinenská rodačka, po zdejší základní škole 
a gymnáziu jsem vystudovala psychologii na Filozofické 
fakultě Masarykovy univerzity v  Brně. Už když jsem 
byla na střední škole, vnímala jsem, že psychologie je 
obor, kterému se opravdu chci věnovat. Začala jsem se 
zajímat, o co jde, a postupně mi došlo, že jsem zřejmě 
našla svůj smysl života. Je to něco, čemu Japonci říkají 
ikigai - spojení toho, co miluji, v čem mohu být dobrá, 
přináší to užitek ostatním, a dokonce mě to uživí. Není 
to tedy pro mě jen práce, skutečně je radost být při tom, 
když se lidé dokáží posunout a jejich situace se zlepšuje. 
Pokud mohu pomáhat, je to pro mě sebenaplňující pocit.

V čem spočívala příprava v oboru? 
Faktem je, že i když mám za sebou pětiletou vysokou 
školu, při studiu mi výrazně chyběla praxe. Proto se 
vzdělávám dál prostřednictvím celé řady kurzů - např. 
mám za sebou roční výcvik kompletní krizové interven-
ce, kurz Psychologa ve zdravotnictví, kurz práce s tera-
peutickým pískovištěm, pedagogické minimum, dokon-
čuji si čtyřletý výcvik poradenských a  terapeutických 
dovedností Life Dynamic s akreditací Ministerstva škol-
ství ČR. Spousta vzdělávání je ale ještě přede mnou. Náš 
obor je prostě o neustálém studiu, nekončícím se učení 
a prohlubování znalostí. V této oblasti se také v posled-
ní době budou měnit i zákony, které budou nároky na 
psychology a psychoterapeuty ještě zpřísňovat. Bohužel, 
už teď je žalostně málo odborníků a tento postup zřejmě 
jejich počet ještě zúží.

Proč je to tak? 
Ono je to vlastně v pořádku. V naší společnosti se pohy-
bují různí „psychošmejdi“ a lidé bez základních znalostí, 
dovedností a erudice, kteří svými radami mohou v křeh-
ké psychice svých svěřenců napáchat ohromné škody.

Co vlastně v psychologii znamená - krizová interven-
ce? 

Krizová intervence řeší akutní zátěžové situace. Nic-
méně do krize se člověk může dostat i obecně složitými 
momenty ve svém životě - v manželství, při finančních 
nebo zdravotních problémech, při ztrátě někoho blízké-
ho apod. Já tuhle část psychologické práce mám ráda.

Jak se postupuje? 
Je zásadní rozdíl v tom, v jaké situaci se ocitáme, odtud 
se pak odvíjejí i techniky pomoci. Když například přije-
deme k autonehodě a musíme pomoci lidem v akutní 
krizi, nebo když o  pomoc požádá člověk, který se cítí 
jako natlakovaný hrnec, jenž své emoce a problémy už 
sám nezvládne. V té největší krizi bychom měli člověku 
zajistit bezpečí, klid a  jistotu, že teď se už nic nestane. 
Postarat se o to, aby se vyspal a najedl. Najednou se to-
tiž vše zúží na základní životní potřeby, a ač se to nezdá, 

právě tyhle věci 
jsou pro začátek 
naprosto klíčové. 
V  akutním stresu 
totiž probíhá fy-
ziologická reakce 
podobně jako 
v  pravěku, když 
nás ohrožovala 
třeba nějaká šelma. My najednou s tím dravcem boju-
jeme nebo před ním utíkáme a máme jediný cíl - přežít. 
Často vypínáme trávicí ústrojí, máme nesnáze s pamětí, 
nemůžeme spát. Tím, že se pak problémy tohoto typu 
nabalují, se situace jen zhoršuje.

Mohla byste prosím přiblížit, co od Vás lidé nejvíce 
potřebují? 

Chodí ke mně děti, dospívající i dospělí. Přicházejí vět-
šinou s tím, že jsou nespokojeni ve svém životě, necítí se 
dobře, nachází se právě v nějaké akutní krizi nebo se 
potřebují někam posunout. Pomocí různých psycholo-
gických metod se jim pak snažím pomoci nasměrovat 
je na jejich novou cestu. Věřím v  to, že pravým exper-
tem na svůj život je člověk sám. Nedávám proto žádné 
rady, nepoučuji, nehodnotím a neříkám, co přesně mají 
mí klienti udělat. Nakonec tu situaci a  často i  její ře-
šení pojmenují sami. Jsem v tu chvíli jejich průvodcem 
a podporou a poskytnu jim prostor, kde si to celé mohou 
uvědomit.

Jak to prakticky probíhá?
Měli bychom mezi sebou navázat vztah důvěry a otevře-
nosti, který je zásadní. Prospěšná je pravidelnost sezení, 
někdo chodí každý týden, někdo jednou za čtrnáct dní. 
Někdo dochází půl roku, rok, někdo pouze měsíc, někdo 
přijde jen jednou. Je to hodně individuální a  těžké od-
hadovat. Někdy řešíme pocity tady a teď, sebepoznání 
skrze přítomný okamžik, jindy dětství, nebo trénujeme 
relaxaci apod. Často se u klienta dostaví úlevný pocit, že 
se konečně může svěřit někomu, kdo jej skutečně vnímá 
a  aktivně mu naslouchá. Není na to své trápení sám, 
jsme na to najednou dva a společně můžeme jít dál.

Zdá se, že psychických problémů obecně přibývá....
Domnívám se, že v tomto ohledu je poněkud zastaralý 
systém. Například děti se o pozitivním duševním zdraví 
nebo o psychohygieně vůbec neučí. Nevědí, jak pracovat 
se svými emocemi, co udělat pro to, aby měly zdravou 
duši. Je fajn, že se dozvědí o  zdravém životním stylu, 
o  tom, že si mají denně čistit zuby a  jíst ovoce a  zele-
ninu, ale tohle se zanedbalo. Přitom je dokázáno, že je 
vše provázáno - pokud se duševně cítíme dobře, jsme 
výkonnější, máme lepší výsledky, snadněji se koncent-
rujeme, vše jde ruku v ruce.

V čem naopak vidíte posun k lepšímu?
Díky osvětě a vlastně i epidemii covidu se pomalu maže 
stigma duševních nemocí. Dříve byl psychicky nemocný 
člověk prostě blázen, musíme se ho bát a  izolovat jej 
od společnosti. Duševní nemoc ale není něco, za co se 
musíme stydět. Je to onemocnění jako každé jiné. Když 
nás bolí břicho, jdeme k doktorovi. Když nás bolí duše, 
tajíme to, nesvěříme se a  často pomoc nevyhledáme, 
což je škoda. Pokud já sama při sezení odhalím, že můj 
klient by zřejmě potřeboval specializovanou péči a jeho 
problémy jsou závažnější (diagnostikovat sama nemo-
hu), doporučím ho jinam, i když je mi jasné, že sehnat 
odborníka je v dnešní době složité.

Jak Vy sama pečujete o svou duši? 
Prošla jsem si osmitýdenním kurzem s názvem mindfu-
lness - v překladu plná mysl, všímavost, umění žít tady 
a teď, uvědomovat si přítomný okamžik bez posuzování, 
hodnocení a očekávání. To mě posunulo k tomu, abych 
nepřemýšlela, co se stane za chvíli, co budu dělat doma, 
až skončí tento rozhovor apod. Ukotvím se v  tom, co 
právě teď vidím, vnímám, slyším... tento koncept mi 
přináší ohromnou radost. Zastavit se, zhluboka dýchat, 
to je skutečně velmi osvobozující. Mám také opravdu 
skvělé rodinné zázemí, bez kterého bych svou práci vů-
bec nemohla dělat. Snažím se udržovat kvalitní vztahy 
s kamarády, pěstovat koníčky, hraju třeba ochotnické 
divadlo - to mě hodně naplňuje.

Co Vám v poslední době ještě udělalo radost? 
Potěšilo mě, jak velký ohlas mělo moje psychologické 
okénko v podloubí na náměstí. Krátce řečeno je to kla-
sická vitrínka - nástěnka, kam chci přidávat zajímavé 
informace ze světa psychologie a  šířit osvětu o dušev-
ním zdraví. V  čase internetu jsem nejdřív byla trochu 
pro smích, ale pak se ukázalo, že to byl mimořádně 
úspěšný tah. Dnes každý tráví čas na sociálních sítí, ale 
já chtěla, aby se lidé u okénka zastavili a něco zajíma-
vého se dozvěděli. Nedávno jsem tam třeba instalovala 
zrcadlo s  popiskou, že ten, koho zrcadlo zobrazuje, je 
člověk, který je odpovědný za tvoje chování, postoje, ná-
lady apod. Jinými slovy - jsi to jen ty sám, nikdo jiný. Ty 
máš život ve svých rukou a můžeš si ho tvořit. Vyvolalo 
to ohromnou zpětnou vazbu! Těší mě moc, když o tom 
pak mohu s lidmi diskutovat....

O Vaše poradenství je zřejmě velký zájem...
Musím říci, že zájem je fakt enormní. Chci a snažím se 
poskytovat péči kvalitní, navíc ji vybalancovat s časem 
strávený s rodinou - jsem aktuálně na rodičovské dovo-
lené. Mělo by také zaznít, že z celé šíře psychologického 
oboru mohu nabídnout jen část, nepřísluší mi například 
stanovovat diagnózy, jak jsem už řekla, apod. Chtěla 
bych ještě skutečně moc poděkovat Městu Trhové Sviny 
za výborný přístup i  podmínky, díky nimž tady mohu 
být a pracovat. Pro mě je opravdu klíčové, že své služby 
nabízím právě ve svém rodném městě, je to takový můj 
přístav. 

Děkuji za rozhovor.
Text a foto: Petra Vicková
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SPORT
Svinenské výšlapy
7. října 2023

Pokud si chcete dokonale vyčistit hlavu a současně 
udělat něco pro své tělo, vydejte se po stopách le-
tošních podzimních Svinenských výšlapů a vyvenčit 
přitom můžete prémiově svého psa. Značení delší - 
21 km dlouhé trasy - již nebude ideální, ale s pomocí 
navigační aplikace v mobilu to zvládnete.

Já, v pátek 6.10.23 brzy ráno z Prahy, dopole-
dne „šmejdím“ po Českých Budějovicích a odpo-
ledne si již v Trhových Svinech vyzvedávám u ka-
maráda Fandy Slípky opravený původní skautský 
opasek s  nápisem „Junák - Buď připraven“. Na-
kupuji potraviny na zítra, modlím se na hřbitově 
u hrobu svých rodičů a zacházím do kulturního 
a  informačního centra pro plánky obou tras zít-
řejších výšlapů. Při jejich prohlídce večer zjišťuji, 
že na plánku delší trasy je otištěn popisný text 
shodný s  krátkou trasou; chybí tedy její popis 
z Nežetic do (skoro) Pašinovic a zpět. Ale co, zítra 
půjdu na start dříve a chyba se opraví.

V sobotu 7.10.23 vyrazilo několik nepouče-
ných účastníků výšlapů na trasu již před osmou 
hodinou, ale pro ostatní - po mém upozornění 

- je vydáván opravený popis. Trasa vede po nábře-
ží Svatopluka Čecha nahoru k  myslivecké střel-
nici a dále do Březí po - před pár dny otevřené 

- nové naučné stezce nazvané Mezi nebem a zemí. 
Z Březí dál po okrajích polí, po trávě; odkládám 
část svého oblečení. V  Nežeticích, obci, která 
také patří pod Trhové Sviny, si dávám chleba se 
škvarky a grog. Zde se také krátká a dlouhá trasa 
výšlapů dělí; pokračuji doleva a  vstupuji do po-
toční nivy kolem Svinenského potoka. Pole a lou-
ky jsou zde pravidelně zaplavovány, ovlivňovány 
a formovány povodněmi.

Svinenský potok, který pramení v  Novohrad-
ských horách na úbočí Kuní hory ve výšce skoro 
800 m, je největším přítokem říčky Stropnice. 
Jeho pramen není lehké najít, ale několik „svi-
nenčáků“ to před pár lety dokázalo. Potok je 
nenápadným potůčkem, velké rybníky netvoří; 
výjimkou je Hartunkovská nádrž a  malá pře-
hrada v Žumberku. Pro město Trhové Sviny měl 
v  minulosti velký význam. Před městem byly 
hned čtyři mlýny; na Rejtech Marouškův mlýn 
a dále v rychlém sledu za sebou mlýny Hanzlův, 
Šimečkův a Šináglův. Pomocí tzv. jalové strouhy 
voda ze Svinenského potoka poháněla také Kudr-
lův hamr a  přitékala do dřevěné kašny na svi-
nenském náměstí do doby, než byl ve třicátých 
letech 20. století postaven vodovod pramenité 
vody z blízkých Slepičích hor. A konečně, náhon 
ze Svinenského potoka zaručoval provoz Kolínova 
mlýna v samotných Trhových Svinech. Ten je pa-
mětníkům znám svým neslavným koncem, včet-
ně jeho majitele, mlynáře Kolína.

V Nežeticích teče Svinenský potok v  regulo-
vaném korytu a  já se - stejně jako Milan Kože-
luh ve své knize o říčce Stropnici - podivuji, jak 
málo vody do něho přiteklo v Trhových Svinech 
z Farského potoka a za nimi z potoků Klenského 
a  Keblanského. Pak ale regulace končí a  já se 
dostávám do podmáčené krajiny vodního světa. 
Trasu výšlapů vlevo lemují rybníky s  krásnými 
názvy; první je Job, druhý Vydra a u Hamerského 
rybníka se zastavuji. Stojí to za to. Cedule upo-
zorňuje, že se právě nacházím v  revíru prasete 
divokého, kterému se tady v zarostlém a podmá-
čeném terénu neobyčejně daří; na rozdíl od stra-
šidel ukrývajících se v rybníku, která jsou ohrože-
na. Hlukem a provozem blízkého Pešlova hamru 
a  mlýnu to již není, ohrožuje je člověk. Kromě 
vodníka a bludičky je lidem nebezpečná Touživka 
bahenní svízelná (Desiderata Paluster Miserabi-
lis), nepříliš půvabná rusalka o průměrné velikos-
ti 100 - 140 cm, která je cítit bahnem. Přesto je 
ale značně přítulná a pokud se s ní člověk sblíží, 
těžko se jí pak zbavuje. Máte-li ale strašidla rádi, 
můžete se přihlásit do Klubu ohrožených straši-
del Hamerského rybníka; na hrázi, na stromě je 
budka s  přihláškami, kde svým podpisem po-
tvrdíte, že zdejší strašidla nebudete nadále lovit 
a děsit, ale chránit před civilizačními vlivy.

Přecházím poslední silniční most Svinenského 
potoka, který je v blízkosti Davidovy tůně, místa, 
kde se náš potok vlévá do říčky Stropnice. Tady se 
trasa výšlapů obrací zpět do Trhových Svin a hned 
se zastavuji u Šicovy kapličky. Ta byla postavena 
na paměť nálezu mohyly (prehistorického hrobu) 
v roce 1884 při kopání písku Martinem Lencem 
z Komářic (po chalupě „Šicem“). V blízkosti kap-
ličky v minulosti vedla jedna z mnoha pašeráckých 
stezek, po kterých se nepovoleně převáželo různé 
zboží, mj. také sůl. Napojovala se na oficiální Cáh-
lovskou stezku, která začínala v Linci a ve zdejší 
krajině vedla podél řeky Malše k Doudlebům. Je 
zde také vysazena lípa srdčitá, kterou obyvatelé 
Komářic, Pašinovic, Sedla a Strádova zasadili 28. 
října 2018 k uctění stého výročí vzniku samostat-
ného československého státu.

Přicházím ke čtvrtému kontrolnímu stanovi-
šti a  odpovídám na otázku, jestli se rybníková 
forma tržního kapra obecného se specifickými 
vlastnostmi, které získal díky speciální metodě 
chovu nazývá velký, super či dokonce obr kapr? 
Je to lehká otázka, každý z poblíž přece ví, že je to 
velký kapr z Velkého rybníka v Trhových Svinech 
a nevěřte těm, kteří úporně tvrdí, že je to super 
kapr. Následuje hezká cesta Bílým lesem směrem 
k Rankovu. Potkávám rodinku, která si vyrazila 
po obědě na houby. Ona nese dva velké košíky 
a  v  nich - nevěřím svým očím - dvě houby. Já 
dneska neviděl ještě ani jednu. Pána si beru stra-
nou a radím mu, jak se může stát super manže-
lem. „Stačí“, aby den před houbařským výletem 
prostě nějaké ty houby obstaral i za cenu, že by 

si je „vypůjčil“ 
v  muzeu. Hou-
by večer tajně 
rozmístí v  lese 
na tajné místo 
a  následující 
den přijde jeho 
hvězdná chví-
le v  okamžiku, 

kdy jeho žena zoufale řekne, že se nedá nic dělat, 
že nerostou a že jdeme domů! Radit mu dále je 
zbytečné; pozor si ale musí dát na to, aby mezi 
nastrčenými houbami nebyla muchomůrka zele-
ná.

Oteplilo se, spadané listí hlásí podzim, trasa 
vede klikatě vždy do neznáma; je ale tentokrát 
velmi dobře značená fábory, šipkami na stro-
mech a  cestě. Přicházím na souběh s  krátkou 
trasou a  nejdu doprava, opět do Nežetic, ale 
doleva, do lesa a krpálu. Nahoře připevnil tvůrce 
trasy inspirující nápis: jak vám to funí, ještě dva 
kopečky a je to, zdrávi dojděte. Jdu uklidněn dál 
a registruji průhled doprava na Todeňskou horu 
(608 m). Na ní vášnivý turista Oldřich Fencl před 
několika desítkami let objevil pro lid obecný tu-
ristický super vyhlídku, ze které se otvírá pano-
ramatický pohled na Novohradské a Slepičí hory. 
To již procházím Březským hájem a  u  rybníka 
u Březí si prohlížím renovovaný křížek s nápisem 

„Pochválen buď Pán Ježíš Kristus“, postavený 
na památku (jak je uvedeno) Vavřince a  Marie 
zbřezí. Dále do kopce lesem ukázkově zachova-
lou úvozovou cestou, která se zařezává do terénu 
a  byla v  době svého plného užívání dostatečně 
široká, aby jí projel vůz s nákladem. A v lese opět 
křížek s nápisem „Žehnej Bože budoucím též ko-
lem jdoucím“.

Cíl obou tras výšlapů je již na dohled. Jdu 
k  němu - do Buškova hamru - kolem bývalého 
skautského parku po obnovené historické cestě 
(pěšině). Docházím kolem 13:30, dostávám pa-
mětní diplom, placky a  obligátní místní specia-
litu, klobásu z komína. Hlásí se ke mně, na první 
pohled můj vrstevník, a  teprve když rezignuji, 
představí se jako Bohouš Strnad. Přivolává své 
mladší sestry, Zdenku a  Vlastu a  naše setkání 
končí společnou fotografií. Ještě se zapisuji do 
zdejší hamerské návštěvní knihy, kupuji ručně 
(kovářsky) zhotovenou hrací kostičku a  s  dob-
rým pocitem odcházím po stejné cestě, abych se 
připravil na návrat ještě dnes do Prahy.

Letošních podzimních Svinenských výšlapů se zú-
častnilo cca 250 účastníků; mezi nimi také  tříletá 
Anežka Mikešová a šestiletý Mikuláš Mikeš, kteří se 
svým tatínkem, velkým Štěpánem Mikešem a  vozí-
kem značky Croozer  úspěšně prošli a  projeli kratší 
11 km dlouhou trasu. Není to krásný příklad hodný 
následování? Nejpozději do jarních Svinenských výš-
lapů v příštím roce?! 
Ing. Miroslav Kolár

Autor 
článku, 

nezdolný 
chodec 
p. Kolár
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Úspěch oddílu 
sebeobrany 

Ve dnech 23. - 24. 9. 2023 se závodníci oddílu 
Sebeobrany Allkampf -Jitsu Trhové Sviny spo-
lečně se závodníky mateřského klubu v Českých 
Budějovicích zúčastnili World Martial Art Games 
v německém Schwabmünchenu. Na závodech se 
utkali zástupci 24 zemí, ze 4 kontinentů v 1200 
soutěžích. Cílem soutěže bylo demonstrovat 
schopnost trénovaného bojovníka, použít sílu 
k  přemožení jednoho nebo více útočníků v  situ-
acích, které to vyžadují. Na základě předchozích 
úspěchů v domácích soutěžích byli na Světové 
hry nominováni Eliška Dvořáková, Josef Filip-
čík a Anežka Dvořáková za AKJ Trhové Sviny. 
V  disciplíně Hard Kata si Eliška Dvořáková vy-
bojovala zlatou medaili, Josef Filipčík stříbrnou 
a Anežka Dvořáková zlatou medaili. V disciplíně 
Self defence (sebeobranné techniky) pak Josef Fi-
lipčík získal bronzovou medaili stejně jako Anežka 
Dvořáková. Pro klub v Trhových Svinech se jedná 
o velký úspěch, kterého by jistě závodníci nedo-
sáhli bez dlouhodobého úsilí, skvělého výcviku od 
všech trenérů a  v  neposlední řadě bez podpory 
rodičů. Takové úspěchy jsou jistě velkou motivací 
pro děti ve stále se rozrůstajícím oddílu. 
Martin Hermann

  KRONIKÁŘSKÉ OKÉNKO
Kronikářská soutěž

SPORT
Sportovní den 
mládeže s TAJV

Ve čtvrtek 12. 10. 2023 se uskutečnil 4. ročník 
národní soutěže Sportovní den mládeže s TAJV 
v  Trhových Svinech na venkovním multifunkč-
ním hřišti ZŠ a  Gymnázia Trhové Sviny pro no-
minované žáky školy. Sportovní akce TAJV v  Tr-
hových Svinech patřila mezi 250 semifinálových 
turnajů v  České republice. Účastníci turnaje se 
utkali v  soutěžním pětiboji, který byl složen 
z fotbalu, florbalu, házené, frisbee a tenisu.

Z celkového vítězství na turnaji se zaslouženě 
radoval tým „Červeňáci“, který byl tvořen z členů 
Anetta Kubová, Filip Princ, Matteo Ricciardi, 
Zdeněk Krauskopf, Václav Trávníček, Ondřej 
Žižka, Michaela Kornelová a Adam Marek. Fi-
nalisté postupového turnaje v Trhových Svinech 
získali vítězné medaile, upomínkové diplomy 
a  mnoho dalších sponzorských cen. Společně 
s  oceněním obdrželi hráči z  Trhových Svin no-
minaci na závěrečný šampionát, Národní finále 
v Kladně, který se bude konat 9. 12. 2023 v Kla-
denské sportovní hale. Na Národním finále bu-
dou postupující finalisté reprezentovat zejména 
základní školu, město Trhové Sviny a  Jihočeský 
kraj.

Sportovní den mládeže s TAJV v Trhových Svi-
nech byl zrealizován za podpory města Trhové 
Sviny a partnerů soutěže. 
Mgr. Jan Váňa Organizátor soutěže www.tajv.cz

30. ročník závodu 
párů: „Rodič a dítě“

Už je to 13 let, co trenéry gymnastiky napadlo 
uspořádat dvojgenerační závod - rodič a dítě. Cí-
lem tohoto nápadu bylo motivovat rodiče a děti 
k cvičení a pohybu obecně. V pátek 6.10. 2023 
se ve školní tělocvičně sešlo 22 párů rodič - dítě.

Celkem dvojice soutěžily v  šesti disciplínách 
(tab. na https://tsl.zpravodaje365.cz/13-sport/
3484-trinacty-rocnik-zavodu-paru-rodic-a-dite), 
přičemž rodiče a děti měli rozdílné úkoly. Jedním 
z úkolů pro rodiče je tajná disciplína, která se ka-
ždý rok mění. Letos měli rodiče scvrnknout víčko 
položené na lahvi - nebylo to tak lehké, jak se zdálo.

Závod probíhal v příjemné atmosféře, plynule 
a  bez velkých prodlev. Vzhledem k  velkému po-
čtu soutěžících, z  nichž někteří nebyli přihláše-
ni dopředu, bylo potřeba více lidí na organizaci. 
Naštěstí někteří nesoutěžící rodiče pomohli se 
zapisováním výkonů a tím přispěli k rychlejšímu 
průběhu závodu, za což jim pořadatelé velmi dě-
kují. Zjistili jsme také, že je třeba posílit počet 
lidí, kteří pracují na zadávání výsledků do počí-
tače. Zadat 44 závodících v 6 disciplínách, a také 
přepočítat výkony na body v určeném čase vyža-
duje alespoň dvě osoby znalé věci. 

Vyhlášení výsledků a předání cen potěšilo hlav-
ně soutěžící na předních místech, ale... soutěž 
není zcela objektivní. Soutěží pokročilé zkušené 
děti se začátečníky, soutěží zdatní rodiče s  rodi-
či, kteří se sportu nevěnují. Hlavní je, aby si to 
všichni užili a  možná se i  zamysleli nad tím, co 
mohou pro svou lepší fyzickou kondici a zdraví do 
budoucna udělat. Pro pořadatele je vítězem každý, 
kdo našel odvahu a do soutěže se přihlásil. 
M. a N. Hálovy

Desátá otázka kronikářské soutěže nás zavedla na úplný okraj Trhových 
Svinů, do horní části ulice Nové město. Podle dobové kroniky z 20. let 20. 
století byla na posledním domku umístěna cedule, která ve městě zakazo-
vala žebrotu, a právě na tuto skutečnost jsme se minule ptali.

Tato cedulka ovšem již hodnou řadu let na domě nevisí a jak se ukázalo, 
není dnes téměř nikdo, kdo by o  její existenci věděl. To dokazoval nízký 
počet došlých odpovědí, z nichž pouze jedna byla správná - poslala ji paní 
Marie Průková a dostala za svůj tip odměnu.

S koncem roku 2023 bude ukončena i tato soutěž, ale stále nám zbývají 
ještě dvě otázky a nyní předkládáme tu předposlední. Můžete jít najisto, 
ale i tipovat, protože šanci vyhrát má každý, kdo se trefí do jedné ze třech 
nabízených možností a odešle ji na níže uvedenou e-mailovou adresu.

OTÁZKA Č. 11:
Kdy byla definitivně ukončena výroba plastových hraček v  Trho-

vých Svinech?
a) 1986
b) 1996
c) 2006
Odpovědi ve tvaru A, B nebo C posílejte nejdéle do 20. listopadu 2023 

na e-mailovou adresu kronikaTS@gmail.com a uveďte, prosím, i Vaše jmé-
no a příjmení. Zasláním odpovědi souhlasíte s uveřejněním svého jména 
v TSL (v případě výhry). Vylosovaného výherce poté zkontaktujeme, aby si 
mohl v KIC Trhové Sviny vyzvednout drobnou odměnu. 
mp
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PRACUJTE
U NÁS           

LEŠTIČE
ELEKTROMECHANIKA
OBSLUHU CNC STROJŮ
více na www.pracevgpn.cz

HLEDÁME:

GPN GmbH
Stálá provozovna ČR
Husova 1056, 374 01 Trhové Sviny

personální oddělení – Bc. Lucie Kollarová
387 844 902, 387 844 900
e-mail: Lucie.Kollarova@gpn.cz

www.gpn.cz
gpn@gpn.cz

Opět otevřeme brány naší firmy a necháme nahléd-
nout pod ruku našich pracovníků a do našich výrob-
ních hal. Tentokrát však pouze pomyslně – lépe 
řečeno virtuálně. Pokud si chcete prohlédnout naši 
firmu zblízka, nyní máte příležitost nás navštívit 
kdykoliv. 

Dříve musely stačit fotky, pak se začala točit videa, dnes 
je hojně rozšířena virtuální realita. I my jsme se rozhodli 
využít této možnosti a zpracovali jsme prohlídku naší firmy 
ve virtuální realitě. Samotné záběry z jednotlivých úseků 
jsme umístili na naše webové stránky www.pracevgpn.
cz, na záložku „prohlídka“. Zde najdete virtuální prohlídku 
naší firmy, stačí vždy kliknout na šipku na zemi a „popojít“  
o kousek dál. Můžete se dokonce i rozhlížet, otočit se lze  
o 360 stupňů, můžete se vracet či popojít o něco blíž.

Prohlídka začíná pohledem shora na celý závod, po klik-
nutí na šipku přede dveřmi se ocitnete na naší recepci, kde  
si můžete vybrat, zda se projdete po nástrojárně, strojírně, 
prohlédnete si v showroomu různé řady produktů skupiny 
Exelliq, ke které firmy GPN patří, nebo si prohlédnete video 
s detailním pohledem na výrobu profilu. Pokud se vydáte do 

výrobní haly na nástrojárnu či na strojírnu, narazíte během 
prohlídky také na videa jednotlivých pracovních stanovišť. 
Videa samostatně, a to i včetně titulků, najdete i pod samot-
nou virtuální prohlídkou na webových stránkách.

My jsme se rozhodli jít ještě o krok dál, a aby byla prohlídka 
o něco „realističtější“, pořídili jsme si i 3D brýle. A to je tedy 
zážitek! Můžete se posadit a dát si třeba čaj nebo kávu, za-
tímco se díky jednomu kliknutí ocitnete uvnitř naší firmy. Pak 
už jen pomocí jednoduchého ovladače „procházíte“ výrob-
ní haly, prohlížíte si sklad materiálu nebo jednotlivá výrob-
ní zařízení. Také v 3D brýlích si můžete během prohlídky 
pouštět videa s podrobnějšími informacemi o jednotlivých 
úsecích výroby. 

Pokud se chcete podívat, jaké u nás máme prostředí nebo 
co přesně zde vyrábíme, je tato virtuální prohlídka ideální 
příležitostí nahlédnout k nám pod pokličku. Blížící se podzim 
nahrává tomu, aby se člověk zavrtal do deky a z pohodlí  
a tepla domova se vydal na průzkum. A pokud nás potkáte 
na nějaké akci, určitě si k našemu stánku přijďte 3D brýle 
vyzkoušet. 

VIRTUÁLNÍ POHLED  
DO FIRMY GPN
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KRUH PŘÁTEL HUDBY 

při ZUŠ F. Pišingera, Trhové Sviny 

srdečně zve na koncert v rámci 49. koncertní sezóny 
 

Check Accordion Trio 
Markéta Laštovičková – Marie Čejnová – Michal Karban 

 

  

 

 

  

 

 

 

 

 

29. listopadu 2023 od 18:00 

Kulturně-spolkový dům, Nové Hrady 

vstupné 250,- Kč (senioři 150,- Kč, děti do 15 let a žáci ZUŠ F. Pišingera zdarma) 
 

Koncerty finančně podporuje Jihočeský kraj, Nadace Český hudební fond, Město Trhové Sviny, 
Městys Ledenice, Městys Besednice, Město Nové Hrady a obec Benešov nad Černou. 

VÁNOČNÍ TRH
Základní škola v Trhových Svinech 
a Spolek rodičů žáků ZŠ Trhové Sviny 

zve rodiče a přátele školy

na vánoční trh, který se koná

30. listopadu 2023 v prostorách školy

od 15.00 do 17.00 hodin.

Máte svůj dům správně pojištěný?

ŽIVELNÉ KATASTROFY SE JIŽ NEVYHÝBAJÍ  
ANI ČESKÉ REPUBLICE.

Obsahuje vaše pojištění i všechna pojištění odpovědnosti? 
Cena, za kterou se dá dům postavit se za poslední dva 
roky zdvojnásobila, a proto je potřeba mít správně na-
stavené pojistné částky.
 
Co se stane, když je reálná, za kterou se nyní dá dům 
postavit, např. 6.000 000 Kč a vy máte pojistnou částku 
3.000.000 Kč a za tu platíte. Vichřice vám z domu strhne 
střechu a vybudování nové střechy bude stát 1.000.000 Kč, 
dům byl pojištěn na částku o 50% menší, v takovém pří-
padě vám pojišťovna vyplatí jen 500.000 Kč.
 
Proto vám nabízím zdarma kontrolu a taky opravu va-
šich pojistných smluv. Nyní tento servis poskytujeme 
pro většinu pojišťoven, které působí v České republice. 

Neváhejte mě kontaktovat: 

Pavel Skvašík telefon 721 590 481
  e-mail pavel.skvasik@ovbmail.cz
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Silný a stabilní hráč v oboru
hydrauliky a letectví 
přijme pracovníky!

Výrobní pozice
Operátor CNC strojů
Brusič
Nástrojář - brusič
Strojní údržbář
Strojní zámečník

Technické pozice
Technolog výroby
Konstruktér
zkušebního zařízení
Vedoucí kontrolního
měrového střediska

www.facebook.com/Jihostroj.as

www.jihostroj.com+420 722 963 855

kratka.monika@jihostroj.cz Budějovická 148
 382 32 Velešín

Volné pracovní pozice

Okénko do firmy
Jihostroj aktivně spolupracuje se
základními, středními a vysokými školami,
s cílem vytvořit most mezi akademickým
světem a průmyslem.

Díky účasti na různých akcích a
prezentacích, mezi které patří například
Job Day na VŠTE a SOŠSaE, nebo také
Burze škol pro žáky ZŠ, otevíráme dveře
pro kariérní růst mladým talentům a
přispíváme k budoucímu rozvoji průmyslu.

Připojte se k Jihostroji a buďte připraveni
objevit nové kariérní příležitosti ve světě
špičkové technologie a vysoké inovace ve
strojírenství.
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Ing. Petr Minář oslavil 
25. října kulaté výročí.

 
Přejeme mu všechno nejlepší, pevné zdraví, 

hodně štěstí a optimismu do dalších let.

Jednotlivě i celé sbírky 
a pozůstalosti

 

Koupím 
staré fotografie 
a pohlednice 
z Trhových Svinů 
a širšího okolí

Jan Štifter, tel. 723 859 848, stifter.jan@seznam.cz
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Karel Vinš                   +420 380 386 736                   karel.vins@engel.at

www.fb.com/ENGELCZkariera

www.engel.cz

www.pracevengelu.cz

FIRST OF ALL: 
Díky Tobě
to bude 
fungovat.

Volné pozice naleznete na www.pracevengelu.cz

Máte zájem o práci svářeče, ale nemáte požadované zkušenosti a znalosti?
Nezoufejte, máme pro Vás dobrou zprávu! Od 1. 11. 2023 otevíráme v ENGELu další 
rekvalifi kační kurz, kde Vás během 2 měsíců vše potřebné naučíme. Už během kurzu 
budete pobírat mzdu a příslušné benefi ty jako při klasickém pracovním poměru. 
Tak neprováhejte skvělou šanci získat zajímavou a dobře placenou práci!

Aktuálně hledáme:

Svářeč / Zámečník (m/ž)

Směnový vedoucí - mechanické obrábění (m/ž)

Obsluha CNC obráběcího stroje (m/ž)

Co od Vás očekáváme?
■ znalost svařování CO2 , případně elektroda   ■ znalost technické dokumentace
■ vyučení v oboru (zámečník, instalatér, klempíř, opravář zem.strojů)
■ ochota pracovat ve třísměnném provozu

Co od Vás očekáváme?
■ SŠ vzdělání s maturitou – ideálně se zaměřením na strojírenskou výrobu
■ praxe s obráběcími stroji, vedením týmu   ■ komunikační a řídící schopnosti
■ znalost technické dokumentace (značení svarů, rozměrové a geometrické 
tolerance na výkrese)   ■ ochota pracovat ve třísměnném provozu

Co od Vás očekáváme?
■ SOU vzdělání s výučním listem nebo maturitou   ■ zkušenosti s prací na obráběcích 
strojích   ■ velmi dobrá znalost tech. a výkr. dokumentace, programování CNC strojů   
■ základní znalost práce na PC   ■ ochota pracovat ve třísměnném provozu

letní a zimní
odměny

příspěvek
na dopravu

25 dní
dovolené

dotované
stravování

firemní
fyzioterapeut

prémie za hospo-
dářský výsledek

TRHOVOSVINENSKÉTRHOVOSVINENSKÉ  LISTYLISTY   11 11   20232023 27 27



60 let Trhovosvinenské kuželny
(1963-2023)

V  letošním roce si oddíl kuželek při TJ Spartak Trhové Sviny připomněl výročí 
60 let vzniku kuželny a kuželkářského sportu v Trhových Svinech.

Historie oddílu kuželek

Kuželna v  Trhových Svinech a  samotný oddíl 
kuželek má poměrně dlouhou historii.  Dle do-
chovaných písemných záznamů se samotnou 
výstavbou objektu kuželny bylo započato brigád-
nicky v rámci akce „Z“ dne 25. 3. 1961, kuželna 
pak byla dokončena dne 12.11.1963. Samotný 
kuželkářský oddíl byl ustaven na členské schů-
zi dne 17. 11. 1963. Vedoucím oddílu byl pan 
František Pícha.

Již v tomto roce se družstvo kuželek zapojilo do 
tehdejší "Krajské soutěže III. třídy" mezi oddíly, 
které již nejméně jeden rok hrály. V této soutěži 
hrálo již 7 družstev.  První mistrovský zápas na 
100 hodů sdružených byl stanoven na konec lis-
topadu 1963 v  Trhových Svinech a  družstvu tr-
hovosvinenských kuželkářů se podařilo soupeře 
(Dynamo České Budějovice) porazit a získat tak 
první cenné body. K  15. lednu 1964 měl oddíl 
celkem 26 registrovaných členů a celkem 3 druž-
stva A, B, C. Družstvo „A“ se skládalo z pánů: F. 
Zachař, J. Šachta, L. Polák, J. Polák, J. Polák, F. Pí-
cha, J. Bartoň a J. Fanta, družstvo „B“ z pánů: V. 
Špirhanzl, J. Skopec, F. Šimek, K. Prášek, J. Hojgr, 
B. Haleš, V. Cmunt, F. Bejblík, Gelnar, V. Pilbauer 
a M. Roule a družstvo „C“ z pánů: F. Prokš, J. Po-
lák ml. V. Špirhanzl ml., K. Špirhanzl, S. Mašek, J. 
Dibitanzl, M. Prokš a J. Šindelíř.

Současnost 
oddílu 
kuželek
Oddíl kuželek měl 

k  31. 12. 2022 celkem 
43 členů. Oproti roku 
2021, kdy měl členů 52, 
došlo k  úbytku členů 
hlavně ze strany mlá-
deže. Tento úbytek lze ještě vztahovat ke „covido-
vé pauze“ v oblasti sportu, kdy někteří členové se ke 
sportu již nevrátili.

Do soutěžní sezony podzim 2023 / jaro 2024 
oddíl kuželek přihlásil celkem 4 družstva: druž-
stvo „A“ a družstvo „C“ v krajské soutěži KP2, 
družstvo „B“ v meziokresní soutěži 6. členných 
družstev a družstvo „E“ v meziokresní soutěži 
4. členných družstev. Dále někteří naši členové 
mládeže hostují v oddílu Sokol Soběnov v kraj-
ské soutěži 1.KLD C (1. krajská liga dorostu). 
Dále se naši členové oddíl kuželek pravidelně 
zúčastňují okresních a  krajských kol přeborů 
jednotlivců, někteří se úspěšně kvalifikují i do 
republikového kola mistrovství ČR. Rovněž se 
hráči aktivně zapojují do různých kuželkář-
ských soutěží, pohárů a memoriálů. Oddíl kuže-
lek rovněž rozvíjí práci a péči o novou generaci 
hráčů, probíhá práce s mládeží (kategorie žáci, 
dorostenci a  junioři). Sportoviště kuželny je 
dále využíváno i ze strany Základní školy Trhové 
Sviny a  Gymnázia Trhové Sviny v  rámci hodin 
tělesné výchovy či sportovních dnů. V  nepo-
slední řadě je objekt kuželny využíván příleži-
tostně i ze strany veřejnosti formou pronájmu 
k  pořádání soukromých či firemních sportov-
ních akcí. V  současné době se oddíl kuželek 
potýká s úbytkem hráčů (což je celorepublikový 
problém).

Oddíl kuželek v rámci TJ Spartak Trhové Sviny 
každoročně investuje nemalé finanční prostřed-
ky na modernizaci a údržbu samotného objektu 
sportoviště a jeho zázemí. Do budoucna by chtěl 
oddíl realizovat možnou přístavbu kuželny spočí-
vající v rozšíření kuželkářských drah z aktuálního 
počtu 2 drah na dráhy 4, tak aby vzniklo moderní 
kapacitní sportoviště vhodné pro krajské soutě-
že či pořádání mistrovských přeborů. Toto vše je 
ovšem závislé na možnosti případného získání 
finančních prostředků z možných dotačních titu-
lů, za podpory TJ Spartak Trhové Sviny a Města 
Trhové Sviny.

Něco málo k oslavám 
výročí 60. let vzniku

Dne 30. 9. 2023 byl na kuželně uspořádán od-
dílem „den otevřených dveří“, kdy široká veřejnost 
mohla toto sportoviště v době od 10:00 do 22:00 
navštívit. Pro veřejnost byla připravena možnost vy-
zkoušet si zdarma tento netradiční a v dnešní době 
stále poměrně málo známý a opomíjený sport (pozn. 
pominu-li bowling, což je úplně jiný sport, i když na 
podobném základu). Dále byly připraveny historic-
ké materiály týkající se kuželny, prezentace histo-
rických i  současných fotografií, možnost prohlídky 
technického zázemí kuželny a  v  neposlední řadě 
občerstvení pro příchozí zcela zdarma. Za celý oddíl 
kuželek chci tímto poděkovat vedení Města Trhové 
Sviny a TJ Spartak Trhové Sviny z.s. za finanční pod-
poru samotné akce, dále všem členům oddílu, kteří 
se aktivně podíleli na bezproblémovém chodu a také 
našim předkům a předchůdcům, za to, že vůbec vy-
budovali toto „netradiční“ sportoviště a založili my-
šlenku tohoto sportu v našem městě. Závěrem bych 
chtěl poděkovat svým jménem a  jménem našich 
členů zejména našim rodinám za jejich podporu pro 
nás, v naší aktivní snaze zachovat tento sport v na-
šem městě, kolikrát na úkor našich volných soukro-
mých aktivit, finančních prostředků a v neposlední 
řadě i  vlastního zdraví. Nezbývá než popřát „naší“ 
kuželně a tomuto sportu do budoucna dalších krás-
ných X let, mnoho sportovních úspěchů jednotlivým 
členům a  třeba i doufat, že si časem budeme moci 
zahrát na nové zmodernizované 4dráhové kuželně. 
S kuželkářským pozdravem „hodu zdar“.  
Ing. Marek Rojd
vedoucí oddílu kuželek T. Sviny

SPORT
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